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وزیر اقتصاد خبر داد:
شناسایی ۱۷۶ هزار فراری 

مالیاتی با گردش مالی 
۷۰۰ هزار میلیارد تومانی

ثبت کمترین 
نرخ بیکاری در زنجان 
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سرمقاله

ضرروت گسترش 
پایه های مالیاتی 

نظام مالیاتی کشورمان نیاز 
به ابزار دارد و مسئولان بانک 
مرکزی کشورمان باید توجه 
داشته باشــند که بهترین 
ابزار، ســامانه پایش تراکنش هــای پولی و مالی 
است که باید آماده شود.  نیاز به چند اصلاح مالیاتی 
داریم. نخســت اینکه ضرایب مالیاتی باید اصلاح 
شــوند. تخفیف ضرایب مالیاتی تولید داشته ایم 
که کار بسیار پســندیده ای است و بالعکس برای 
فعالیت های غیرمولد باید ضرایب مالیاتی به صورت 

تصاعدی افزایش یابد...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان 
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صادرات یک میلیون 
دلاری پارک فناوری 

تربیت مدرس

13۷ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی تا پایان خرداد وصول شد

رشد وصول درآمدهای مالیاتی
صفحه3

صفحه2

۱۶  اقدام  عملی  دولت  برای  رونق  بورس
بازگشت   اعتماد   به   بورس   در   دستور   کار   دولت   است

رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس 
از صادرات بیش از یک میلیون دلاری شرکت های 
مســتقر در این پارک در یک سال گذشته خبر داد 
و گفت: بیــش از ۲ هزار نفر به طــور تخصصی در 
این شرکت ها مشغول به فعالیت هستند. حسین 
نادری منش درمورد فعالیت شــرکت های مستقر 
در پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس اظهار 
داشت: شرکت های مستقر در این پارک در چهار سال 
گذشته به طور جدی فعال شدند و در بخش صادرات 
رشد خوبی داشتند. وی با بیان اینکه صادرات این 
شرکت ها به کشــورهای مختلف از جمله عراق و 
ترکیه بوده است، یادآور شد: گزارش های یک سال 
گذشته نشان می دهد که رقم صادرات شرکت های 
مستقر در پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس 
بیش از یک میلیون دلار بوده اســت، این در حالی 
است که هنوز از بسیاری توانمندها ی و استعدادهای 
صادراتی شرکت های مستقر در این پارک استفاده 
نشده است. رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت 
مدرس یادآور شد: براســاس گزارش های مالیاتی 
نزدیک به هزار میلیارد گردش مالی شــرکت های 
مستقر در این پارک در یک سال گذشته بوده است. 
نادری منش با بیــان این که پارک علــم و فناوری 
دانشگاه تربیت مدرس هاب پارک های علم و فناوری 
کشورهای مستقل مشــترک المنافع )CIS( است، 
گفت: یکی از شرکت های مســتقر در این پارک در 
اتاق بازرگانی کشور ازبکستان عضو است و نماینده 
رسمی پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس 
در این کشور است، البته معاونت فناوری وزارت علوم، 
پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس را به عنوان 
نماینده و هاب پارک های ایرانی در این کشور اعلام 
کرده اســت. وی محصولات صادراتی شرکت های 

مستقر در پارک علم و فناوری...

اجتماعی

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری، از تدوین 
سند راهبردی ۴ ساله صندوق بازنشستگی کشوری 
منطبق بر برنامه های توســعه کشوری و پیشنهاد 
رسیدن سن بازنشستگی به ۵۷ سال تا پایان برنامه 

هفتم خبر داد.
به گزارش ایسنا، نعمت الله ترکی به بیان چالش های 
امروز صندوق بازنشستگی کشوری پرداخت و اظهار 
کرد: یکی از ناترازی های امروز صندوق بازنشستگی 
کشوری، افزایش سن و سابقه قابل قبول برای احراز 
بازنشستگی است. حداقل سن بازنشستگی در دنیا 
۶۰ سال است. ما کمتر به آن توجه کرده ایم و میانگین 

سن بازنشستگی ما الان حدودا ۴۸ سال است.
وی توضیح داد: سن بازنشستگی نیاز به اصلاحات 
دارد. یکی از برنامه های ما نیــز که در برنامه هفتم 
توســعه پیشــنهاد دادیم اصلاحات سنجه ای این 
امر است. پیشنهاد دادیم تا پایان برنامه هفتم سن 
بازنشستگی به ۵۵ و ۵۷ سال برسد چراکه نرخ امید 
به زندگی در کشور ما خوب افزایش یافته اما فاصله 
سن بازنشســتگی ما که ۵۰ سال اســت تا امید به 

زندگی که ۷۶ سال است، بسیار زیاد است.
ترکی اصلاح شرایط بازنشستگی در مشاغل سخت 
و زیان آور را دیگر چالش این صندوق معرفی کرد و 
افزود: تعدد این آمار خود چالشی برای نظام بیمه ای 
است. باید بازنگری برای مشاغل سخت و زیان آور 
داشته باشــیم که طبق آن برخی با ۲۰ سال سابقه 
بازنشسته می شوند. تغییر روش محاسبه مستمری 

بازنشستگان نیز از دیگر چالش های ما است.
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری در بخش 
دیگر سخنان خود از تدوین سند راهبردی ۴ ساله 
صندوق بازنشستگی کشوری منطبق بر برنامه های 
توسعه کشوری خبر داد و گفت: برای اولین بار این 
ســند راهبردی را منطبق با برنامه های توسعه ای 
تدوین کردیم چراکه باید پیش نویس سند راهبردی 
صندوق بازنشستگی را تدوین کنیم تا بتوانیم همگام 
با برنامه هفتم پیش رویم. در این ســند ماموریت 
صندوق را شــفاف اعلام کردیم. ماموریت صندوق 
بازنشستگی کشوری مشارکت در تامین حقوق و 
آتیه مشــترکین آن از طریق ارائه خدمات بیمه ای 

بازنشستگی بین نسلی است.
وی درباره چشــم انداز صندوق توضیح داد: چشم 
انداز و ماموریت صندوق بازنشســتگی کشوری در 
سند آمده است که طبق آن چشم انداز ما شفافیت 
ســازمانی، پایداری مالی ترمیم شــده و بازدهی 

اقتصادی بهبودیافته است.
ترکی در پاســخ به ســوالی در خصوص مطالبات 
فرهنگیان بازنشســته، توضیح داد: همسان سازی 
حقوق ها تا نیمه اول سال ۹۹ برای کل مجموعه های 
خدمات کشــوری، رســته قضایی، هیات علمی و 
مقامات انجام شده اســت. مطالبات مجموعه های 
خدمات کشوری که شــامل آموزش و پرورش نیز 

می شود، قضایی، اعضا هیات علمی و مقامات برای 
شش ماهه سال ۹۹، سال ۱۴۰۰ و سال ۱۴۰۱ حدود 

۹ همت و به حق است.
وی افزود: قبل از ما پیگیری کردند و تا برج نهم سال 
۱۴۰۱ در خصوص متناسب سازی حقوق ها به جای 
پول نقد به افراد سهام آلومینیوم جنوب دادند. از برج 
۱۰ که من آمدم تا روز بیست و هشتم برج ۱۲ سال 
۱۴۰۱ پیگیری کردم و ابلاغ و موافقت نامه با سازمان 
برنامه بستم اما در ســال جاری آن سهام هنوز به 
فروش نرفته است. توافقی را با سازمان برنامه پیگیری 
می کنیم تا اگر بشود همسان سازی پرداخت حقوق 
مطالبه گران را از اول ۱۴۰۲ انجام دهند و برای معوقه 
به نسبت آن دو سال فکر دیگری کنیم. مثلا می توان 
سهام را برداشت و پولش را داد. تلاش می کنیم آن 

۹ همت نقد شود.
ترکی با بیان اینکه صندوق بازنشســتگی کشوری 
حدود ۱۸۵ شرکت و ۵ هلدینگ دارد، توضیح داد: 
طبق چشم انداز ســند راهبردی ۴ ساله صندوق 
بازنشستگی کشــوری باید یک بازنگری در عرصه 
هلدینگ ها و شرکت های خود داشته باشیم. برنامه 
عملیاتی برای این شرکت ها نوشته ایم. در این برنامه 
عملیاتی می گوییم که تا پایان این سند راهبردی 
۴ ســاله حداقل باید تکلیف ۱۲۰ شرکت را روشن 
کنیم. درواقع به این سمت می رویم که کدام یک از 
هلدینگ ها یا شرکت هایمان در راستای برنامه توسعه 

کشور برایمان بهره وری دارد.
وی ادامه داد: برخی شرکت هایمان زیان ده هستند 
که این شرکت ها در بخش ســاماندهی اولویت ما 
محسوب می شوند. چهارشنبه همین هفته جلسه 
برای تعیین تکلیف این شرکت ها داریم. برخی باید 
انحلال شوند. برخی شرکت ها سوده هستند اما سود 
آنچنانی که در راستای تامین منابع صندوق باشد را 
برایمان ندارند با این حال نمی شود اینها را حذف کرد. 
باید این شرکت ها در قالب واگذاری پیش ببریم. در 
این راستا با معاونت تعاون وزارت رفاه تفاهم نامه ای 
نوشتیم. در استان هرمزگان و بوشهر واگذاری را به 
صورت پایلوت شروع می کنیم چراکه نگه داشت این 
شرکت ها تاثیری برای صندوق ندارد اما در عین حال 

حذف شدنی هم نیستند.
مدیر عامل صندوق بازنشســتگی کشوری، افزود: 
فعالیت بعدی ما بحث ادغام برخی شرکت ها است. 
برخی شــرکتها موازی کاری زیادی دارند؛ مثلا در 
حوزه گردشــگری همه شرکت ها مستقل هستند 
اما همه یک کار را انجام می دهند. تعداد این ها خود 
عارضه اســت، می توان اینها را تجمیع کرد تا یک 
شرکت واحد شوند و هزینه ما کاهش پیدا کند. در 
واقع رویکرد اصلی سند برنامه راهبردی که تدوین 
می کنیم این است که صندوق بازنشستگی کشوری 
از حوزه بنگاه داری به سمت سهام داری برود. فساد 

ستیزی نیز در اولویت نخست ما است.

جانشین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا با 
پیش بینی افزایش سفرها به سمت مرزهای غربی 
برای زیارت عتبات، تمهیدات اتخاذ شــده در این 

خصوص را شرح داد.
سردار ســید تیمور حسینی با اشــاره به افزایش 
سفرهای تابستانی اظهارکرد:  امسال شاهد افزایش 
سفرها در ایام تابستان هستیم، همچنین با توجه به 
نزدیکی به ایام ماه محرم و همچنین اربعین احتمال 
افزایش سفرها به ســمت مرزهای غربی و زیارت 
عتبات نیز افزایش یافته است، از این رو لازم است که 
تمهیدات لازم برای ارتقا ایمنی ترافیکی مسافران و 

زائران اتخاذ شود.
وی با بیان اینکــه پیش بینی می کنیــم که روند 
افزایشی تردد با توجه به شروع ماه محرم و سفرهای 
زیارتی تا پایان شــهریور ماه نیز ادامه داشته باشد، 
گفت:  با توجه به فرارسیدن ایام ماه محرم و افزایش 
تردد زائرین برای خروج از مرزهای زمینی کشــور 
مانند مهران، شــلمچه، چزابه و آذربایجان غربی، 
پلیس راهــور از دو مــاه قبل به صــورت مداوم و 
مستمر پیگیر مســائل و موارد مرتبط با تمهیدات 
 مناســب و تجهیزات ترافیکی لازم برای تسهیل 

تردد زائران است.
جانشین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا 
ادامه داد: هدف ما این اســت که در این ایام بتوانیم 
شاهد ســفرهایی بدون ترافیک و تصادف همراه با 
امنیت و ایمنی کامل باشیم و زائران عزیز در پایان 

سفر زیارتی خود با صحت و سلامت به شهرهایشان 
بازگردند.

حسینی با اشاره به گرمای هوا و اثر آن بر رانندگی 
نیز اظهارکرد:  با توجه به شرایط جوی هوای کشور و 
گرمای شدید احتمال افزایش تردد زائرین از مرزهای 
آذربایجان غربی را نیز  پیش بینی کرده ایم و اقداماتی 
نیز انجام شده تا زیرساخت ها در این استان نیز ارتقا 

پیدا کند.
وی با بیان اینکه مرز مهران یکی از نزدیک ترین مرزها 
برای سفر به عتبات است، گفت: همین موضوع نیز 
سبب شده تا در سال های اخیر بیشترین تردد در 
مرز مهران باشد. در همین راستا نیز پلیس راهور و 
فرمانداری شهر ایلام تمام تلاش خود را خواهد کرد 
تا تونل و پل ارتش و محور کنجانچم در شهر ایلام و 
اتصال آن به مرز مهران هرچه سریعتر و قبل از شروع 

مراسم بزرگ اربعین انجام شود.
جانشین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا 
درباره زائرانی که ممکن اســت از مرزهای شرقی 
وارد ایران شــده و از آنجا به عراق ســفر کنند، نیز 
گفت: پلیس راهور به موازات توجه به مرزهای غربی، 
تمهیدات لازم برای مرزهای شرقی کشور را نیز اتخاذ 
کرده است. طبق پیش بینی های انجام شده امسال 
شاهد افزایش ورود شیعیان و مسافران از کشورهای 
همسایه خواهیم بود. در همین راستا نیز تمهیداتی 
را در دستورکار خود قرار داده و موارد مرتبط با این 

مناطق به زودی اعلام خواهد شد.

مقررات شرکت در سیزدهمین جشنواره دوسالانه 
بین المللی پویانمایی )انیمیشن( تهران، طی فراخوانی 
از ســوی کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
اعلام شــد.به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور 
بین الملل کانــون، این دوره از جشــنواره هم چون 
دوره های گذشته در چهار بخش »مسابقه«، »خارج 
از مسابقه«، »نمایش ویژه« و »چشــم انداز« از ۱۳ 
تا ۱۷ اســفند ۱۴۰۲ در تهران برگزار خواهد شــد. 
فیلم ســازان ایرانی و خارجی می تواننــد از ۱۴ تیر 
تا ۱۰ آبان ۱۴۰۲ با مراجعه به ســایت جشنواره به 
  www.tehran-animafestival.ir نشــانی 

ثبت نام کنند.
بر اساس فراخوان ســیزدهمین جشنواره دوسالانه 
بین المللی پویانمایی تهران، زمــان انتخاب آثار نیز 
نیمه اول آذر اعلام شده و دبیرخانه، تنها فیلم هایی 
با فرمت های زیــر را پذیرا اســت.هم چنین بخش 
»مسابقه« این جشنواره با شرایطی هم چون گزینش 
حداکثر سه قســمت از مجموعه ها و ســریال ها و 
همچنین آثار تبلیغی شــامل فیلم های آموزشی، 

صنعتی و تبلیغاتی است.
 گزینش آثار بخش مســابقه بر عهده شورایی است 
که اعضای آن را ستاد جشنواره انتخاب خواهد کرد 

و دست اندرکاران تهیه و تولید آثار این بخش امکان 
شرکت در ترکیب هیأت داوران را نخواهند داشت و 
همچنین نماینده ای از جشنواره بدون داشتن حق 
رای در نشست های هیات داوران حضور دارد.هیأت 
داوران در بخش مسابقه ایران، آثار تولید شده پس از 
سال ۱۳۹۹ و در بخش مسابقه بین الملل آثار خارجی 
ساخته شده پس از ژانویه ۲۰۱۹ را مورد داوری قرار 

خواهند داد.
هیأت داوران بخش مسابقه ایران و بین الملل، جوایزی 
شامل تندیس طلایی، نقره ای و برنزی به فیلم های اول 
تا سوم اهدا خواهند کرد، هم چنین تندیس طلایی، 
نقره ای و برنــزی، جایزه ویژه هیــأت داوران، جایزه 
طلایی به بهترین فیلم با موضوع کودک و نوجوان، 
کارگردانی، فیلم نامه، انیماتور، پایان نامه دانشجویی، 
اثر سریالی، اثر تبلیغی، فیلم تجربی، دست آورد فنی 
و هنری، فضاسازی، موسیقی، صداگذاری، اثر بلند و... 
اختصاص داده می شود.بر اساس این خبر، آثار بخش 
خارج از مسابقه، هم ارزش با آثار بخش مسابقه است و 
به دلایلی مانند مطابقت نداشتن با مقررات حضور در 
بخش مسابقه، عضویت کارگردان یا تهیه کننده در 
هیأت داوری و تکمیل شدن ظرفیت مورد نظر بخش 

مسابقه، به نمایش در می آیند.

وزیر کشــور گفت: دســتگاه های اطلاعاتی و 
انتظامی ما تروریســت ها را رها نخواهند کرد. 
احمد وحیدی در واکنش به حمله مسلحانه به 
کلانتری ۱۶ زاهدان، گفت: اتفاق روز گذشته یک 
اتفاق تروریستی بود و در واقع این افراد به عنوان 
مردم عادی وارد شده و بعد یک کار تروریستی 

را شکل دادند.
وی تاکید کرد: گروه هایی که چنین فعالیت های 
تروریســتی دارنــد، بدانند که دســتگاههای 

اطلاعاتی و انتظامی ما آنها را رها نخواهند کرد.
وزیر کشــور تصریح کرد: ما از دولت همســایه 
انتظار داریم از مرزها مراقبــت و آنها را کنترل 
کند و با افرادی که از آن  ســوی مرزها می آیند، 

برخورد شود.
وحیدی در حاشــیه جلسه بررســی وظایف و 
تکالیف دســتگاه ها در برگزاری مراسم اربعین، 
با اشــاره به توافق ایــران و عراق بــرای صدور 
گذرنامه های ویژه اربعیــن، اظهار کرد: گذرنامه 
خاصی پیش بینی شده در جلســه روز گذشته 
با وزیر کشور عراق بررســی شد که زمان صدور 

آن توسط اداره گذرنامه فراجا اعلام خواهد شد.
وحیدی درباره تردد زائــران اربعین از مرزها از 
جمله مهران خاطرنشــان کرد: کارهای خیلی 

خوبی در زمینه راه ها و سایه بان ها، پارکینگ ها، 
پایانه ها و توسعه ورودی مرزها انجام شده است. 
تدابیری برای بهینه سازی راه ها اندیشیده شده و 
قرار است ورودی مرزها توسعه یابد و ۱۲۰ تا ۱۵۰ 
دروازه ورودی داشته باشیم که طرف عراقی هم 
قبول کرده است. امیدوارم با زمان بندی سفر از 
سوی زائران، حداقل تراکم در زمان های خاص 

در گذرگاه های مرزی بوجود آید.
وزیر کشور به موضوع بیمه زائران نیز اشاره کرد و 
گفت: کارگروه بیمه در حال فعالیت در این زمینه 
است. قرار است وزارت اقتصاد در زمینه بیمه زوار، 
حمل و نقل و  پارکینگ ها اقدامات لازم را انجام 
دهد. همچنین قرار شد با حضور بانک مرکزی و 
وزارت اقتصاد درباره نحوه تامین دینار تصمیم 

گیری کنیم.
وحیــدی همچنین گفــت: اتباعی کــه مقیم 
ایران مثــل اتبــاع افغانســتان یا پاکســتان 
هستند، برابر هماهنگی های انجام شده، از مرز 
شــلمچه عبور خواهند کرد و مشــکلی ندارند 
اما اتباعی که از کشــورهای خود از طریق مرز 
ایران وارد عراق می شــوند، طبق توافق صورت 
 گرفتــه با طــرف عراقــی از یک مــرز زمینی 

مشخص، عبور کنند.

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: ما از حضور همه 
جریان ها و جناح ها در انتخابات استقبال می کنیم، 
آراء متعلق به مردم اســت و نتیجه انتخابات هم در 
اختیار مردم است. اسدالله بادامچیان در بیان مواضع 
حزب موتلفه اســلامی با بیان اینکه دولت سوئد در 
اهانت اخیر به ساحت مقدس قرآن کریم، خود را با 
مسلمانان و خردمندان روبرو نموده است و باید بداند 
اهانت به مقدسات ملت ها نتیجه اش منفور شدن بین 
ملت هاست، اظهار کرد: این اقدام نفرت انگیز و هتاکی 
با هدف تولید خشم مسلمانان و آزار عمیق مسلمان 
جهان است و مجامع عمومی بین المللی باید برخورد 

حقوقی با این اقدام زشت داشته باشند.
دبیرکل حزب موتلفه اســلامی در ادامه با اشاره به 
ناآرامی های فرانسه ضمن یادآوری تاکید دو سال قبل 
خود به مکرون اظهار داشت: در ابتدای تظاهرات مردم 
این کشور گفتم که با سرکوب نمی توان به خواسته 
های مردم پاسخ داد و اکنون مکرون باید بداند تا دیر 
نشده باید جای خود را به رئیس جمهور مطلوب مردم 

بدهد. ما از مردم مظلوم فرانسه، حمایت می کنیم.
بادامچیان همچنین با اشاره به مواضع اخیر جریان 
اصلاحات تصریح کرد: امیدوارم راه جدیدی را انتخاب 
کنند، زیرا پایان جریان اصلاحات دوم خردادی را قبلًا 
اعلام کرده بودم. آنها دقت کنند دوباره به ســقوط 

سیاسی گرفتار نشوند و از گذشته عبرت بگیرند.
وی افزود: ما از حضور همــه جریان ها و جناح ها در 

انتخابات استقبال می کنیم، آراء متعلق به مردم است و 
نتیجه انتخابات هم در اختیار مردم است. انتخابات در 
نظام جمهوری اسلامی ویژگی این نظام آزاد، مترقی 
و تمام مردمی است و مردم به استقلال و اقتدار نظام 
اعتقاد دارند و انتخاب آنها بــرای تحول، مهار تورم و 
پیشرفت کشور جهت می دهد. جریان های افراطی 
یا غرب زده یا آنها که نگاهشان به جای ملت ایران به 
خارج از تمدن و فرهنگ ایرانی و اسلامی است، مورد 
قبول مردم نیستند. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی 
درباره انتخابات تناســبی گفت: مقدمــه انتخابات 
تناسبی وجود احزاب قوی است و نباید تصور شود که 
می شود ضعف های جاری در حوزه احزاب را با انتخابات 
تناسبی جبران کرد که این روند آسیب های دیگری را 
به همراه خواهد داشت. درباره ابهامات و نیز اشکالات 
اجرایی این طرح در رای گیری و شمارش آرا باید قبل 
از اجرای طرح چاره اندیشی شود والا مشکلات این 

طرح فراوان خواهد شد.
دبیرکل حزب موتلفه اســلامی در بخش دیگری از 
اظهارات خود گفت: دولت با چند وزیر جدید، می تواند 
تحول جدی پدید آورد، به شرط آنکه آنها با استفاده از 
نظرات کارشناسی و تجربیات دلسوزان این تحول را 

مدیریت نمایند.
وی با تبریک به وزرای جدید، اظهار امیدواری کرد که 
مشکلات جاری به ویژه در امور معیشتی مردم و مهار 

تورم و رفع موانع برای گسترش تولید برطرف شود.

وحیدی: دستگاه های امنیتی تروریست ها را رها نمی کنندیشنهاد افزایش »سن بازنشستگی« زنان و مردان 

از حضور همه جریان ها و جناح ها در انتخابات استقبال می کنیم

سياسیفرهنگی 

تمهیدات پلیس راهور برای ایمنی زائران

جشنواره پویانمایی تهران فراخوان داد
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ثبت کمترین نرخ بیکاری در زنجان 
مرکز آمار وضعیت نرخ بیکاری و اشتغال در بهار 
امســال را اعلام کرد و بر این اساس نرخ بیکاری 
در ۲۵ استان روند کاهشــی داشته و بیکاری در 
۲ اســتان اصفهان و یزد تک رقمی شــده است. 
جدیدترین گزارش مرکز آمار از تحولات بازار کار 
در بهار ١٤٠۲ نشان می دهد ٨,۲ درصد از جمعیت 
فعال )شاغل و بیکار( ١۵ ساله به بالا، بیکار بوده اند 
که این آمار نسبت به فصل مشــابه در سال قبل 
)بهار ١٤٠١( ، یک واحد درصد کاهش یافته است.

بر این اساس، در بهار ١٤٠۲، به میزان ٤١,۲ درصد 
جمعیت ١۵ ساله و بیش تر، از نظر اقتصادی فعال 
بوده اند؛ یعنی در گروه شــاغلان یا بیکاران قرار 
گرفته اند. جمعیت شاغلین ١۵ ساله و بیشتر در 
این فصــل ۲٤ میلیون و ٣٠٦ هــزار نفر بوده که 
نسبت به فصل مشابه ســال قبل ٧۲٨ هزار نفر 
افزایش داشته اســت. طبق گزارش مرکز آمار، 
در بهار امســال، بخش خدمات بــا ۵١,٣ درصد 
بیش ترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده 
است. در مراتب بعدی، بخش های صنعت با ٣٣.١ 

درصد و کشاورزی با ١۵.۵ درصد قرار دارند.
روند نرخ بیکاری در ۲۵ استان نیز کاهشی بوده 
است این اســتان ها شــامل آذربایجان شرقی و 
غربی، اردبیل، اصفهان، البرز، ایلام، بوشهر، تهران، 
خراسان جنوبی، رضوی و شــمالی، خوزستان، 
زنجان، سیستان و بلوچستان، فارس، قزوین، قم، 
کرمانشاه، کهگیلویه و بویر احمد، گیلان، لرستان، 

مازندران، مرکزی، هرمزگان و یزد است.
نرخ بیکاری در ۲ استان یزد و اصفهان از دو رقمی 
به تک رقمی رســید. نرخ بیکاری در اصفهان از 
١۲.٣ به ۹.۲ درصد و در یزد از ١٠.٦ به ٧.۲ درصد 
رسید.بیشترین کاهش نرخ بیکاری در استان های 
کرمانشاه با ۵.۲ درصد، یزد با ٣.٤ درصد و مرکزی 

با ٣.۲ درصد ثبت شد.
استان زنجان با ٤.۹ درصد کمترین نرخ بیکاری 
را در بین اســتان های کشــور دارد و استان های 
خراســان جنوبی و مرکزی با ۵.٨ درصد در رتبه 
های بعدی کمترین نرخ بیکاری در سطح کشور 

قرار دارند.

ایجاد ۱۰۳ هزار فرصت شغلی 
در حوزه مشاغل خانگی

رئیس دبیرخانه ستاد ســاماندهی و حمایت از 
مشاغل خانگی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: در سال گذشته ١٠٣ هزار فرصت شغلی در 

حوزه مشاغل خانگی در کشور ایجاد شده است.
 رئیس دبیرخانه ستاد ســاماندهی و حمایت از 
مشاغل خانگی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در سفر به استان کرمانشاه پس از بازدید از مرکز 
نوآوری و شــتاب دهی پارک علم و فناوری این 
استان و در نشست با مسئولین جهاد دانشگاهی 
استان کرمانشاه گفت: اشتغال دانش آموختگان 
دانشگاهی از اولویت های وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی است. آزیتا همتیان با اشاره به حمایت 
جدی دولت ســیزدهم از طرح توســعه مشاغل 
خانگی افزود: با حمایت های دولت، سال گذشته 
شاهد رشــد ۲٠٠ درصدی در صدور مجوزها و 
پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی بودیم. وی از 
افزایش تسهیلات مشاغل خانگی کشور به رقم 

چهار هزار میلیارد تومان برای امسال خبر داد.
خانم همتیان از صدور ۲١٨ هزار مجوز مشــاغل 
خانگی در سال گذشــته خبر داد و افزود: صدور 
این تعداد مجوز، اشتغال ١٠٣ هزار نفر را در کشور 
به دنبال داشته است.وی رقم تسهیلات مشاغل 
خانگی را در سال گذشته سه هزار میلیارد تومان 
اعلام و تصریح کرد: از این میزان تسهیلات، ۹٠ 
درصد توسط استان های مختلف جذب شده است.

همتیــان گفــت: با توجــه به اســتقبال خوب 
صورت گرفته از توســعه مشــاغل خانگی، رقم 
تسهیلات این حوزه امسال افزایش چشمگیری 
داشته و به رقم چهار هزار میلیارد تومان رسیده 
اســت که امیدواریم تمام این تسهیلات را جذب 
کنیم.وی با اشاره به وجود دو نوع مجوز مستقل 
و پشتیبان در حوزه مشاغل خانگی، افزود: مجوز 
مستقل برای افرادی است که می خواهند به طور 
مستقل فعالیت داشته باشــند، اما درخصوص 
مجوزهای پشتیبانی که مدل کارفرمایی است، افراد 
باید کارآفرینی داشته و تعدادی را مشغول به کار 
کنند. همتیان سقف تسهیلات پرداختی در حوزه 
مشاغل خانگی مستقل را ١۵٠ میلیون تومان اعلام 
کرد و گفت:در مجوزهای پشتیبانی رقم تسهیلات 
تا چهار میلیارد تومان به ازای اشتغالزایی برای ٤٠ 

نفر قابل افزایش است.
رئیس دبیرخانه ساماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگــی وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
خاطرنشــان کــرد: این تســهیلات به شــکل 

قرض الحسنه و با کارمزد چهار درصد است.

خبر

وزارت اقتصــاد اعلام کرد: 
دولت ســیزدهم در بازار 
بــورس ١٦ اقــدام عملی 
داشــت که طی دو ســال 
گذشته تلاش کرد تا رونق و 
اعتماد را به این بازار بازگرداند و بازگشت اعتماد به 

بورس همچنان در دستور کار این دولت قرار دارد.
به گزارش تســنیم، مرکز روابــط عمومی و اطلاع 
رســانی وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: 
دولت ســیزدهم در اولین روزهای آغاز به کار خود 
قول رونق در بازار سرمایه را به فعالان این حوزه داد 
و اطمینان داد که آنچه در سال ۹٨ و ۹۹ بورس را 
به سمت سقوط پیش برد هرگز در این دولت تکرار 

نخواهد شد و بر این وعده نیز استوار ماند.
در این مدت، دولت سیزدهم همواره سعی داشت 
تا به دور از تصمیمات سیاســی و زودگذر، نسبت 
به اصــلاح ســاختارها و پایه های توســعه دهنده 
بازار ســرمایه و به دنبال آن افزایش دهنده عدالت 
اقتصادی، شــفافیت و حاکمیت حقیقی مردم بر 
سرنوشت شــان اقدام کند و از این طریق پایه های 
اقتصادی قدرتمندتر و عدالت محورتر را برای کشور 

به جای بگذارد.
واریز منابع به صندوق توسعه تثبیت بازار سرمایه 
که از دولت قبل مورد بحث قرار گرفته بود، در دولت 
سیزدهم شتاب بیشــتری به خود گرفت، در این 
زمینه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت در ١١ آبان 
ماه ١٤٠٠ تشکیل جلسه داد و مقرر شد مبلغی که 
معادل ١۵٠ میلیون دلار بــه صندوق تثبیت بازار 

تزریق شود.
در دولت ســیزدهم برخلاف دولت قبل تصمیمی 
در حوزه بازار سرمایه اتخاذ نشــد که بتواند تاثیر 

منفی زیادی بر فعالیت شــرکت ها، بازار سرمایه و 
در کل اقتصاد کشور داشــته باشد.دولت سیزدهم 
در راســتای اصلاح ســاختار های بازار بورس ١٦ 
اقدام عملی و مهم داشت. حمایت دولت سیزدهم از 
کاهش التهابات بازار سهام، تغییر دامنه نوسان به ٧ 
درصد در سال ١٤٠١، اصلاح ارز ترجیحی، کمک 
ســازمان بورس و وزارت اقتصاد برای سهولت در 
دریافت وام با وثیقه شدن سبد سهام، نمایش عمق 
مظنه قیمت ها، اقدام سازمان بورس با هدف حمایت 
از ســهامداران خرد، الزام شرکت ها برای پرداخت 
سود سهام از طریق ســجام، کمک سازمان بورس 
و دولت به سرمایه گذاران بازار مسکن، ورود دولت 
سیزدهم به صندوق های دارا یکم و پالایشی یکم از 

جمله این اقدامات بود.
همچنین دولت در ادامــه این اصلاحات راه اندازی 

چهار صندوق ســرمایه گذاری در ســال ١٤٠١، 
موفقیت سازمان بورس در اجرای پرداخت سودهای 
رسوبی به حساب شرکت ها، کاهش نوسانات بازار 
با ســاماندهی عرضه های اولیه، اعتماد بخشــی 
به ســهامداران با اجرای طرح بیمه ســبد سهام 
ســهامداران خرد، کاهش ٨٠ درصدی مالیات بر 
نقل و انتقال ســهام،برگزاری میز صنعت با هدف 
رفع مشــکلات صنایع مختلف، اجرای وعده های 
داده شده در پرداخت سود ســهام عدالت و ایجاد 
تحول در اقتصاد کشور با اســتفاده از ابزار گواهی 
سپرده کالایی در بورس انرژی را عملی کرد.بورس 
در ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم ٧٧٠ نهاد مالی 
داشت که اکنون ۹۵٠ نهاد مالی رسیده که همه این 
موارد برای ارتقای کیفیت خدمات به سهامداران و 

فعالان بورس و توسعه نهادهای مالی است.

همچنین، یکــی از عملکردهــای موفق بورس در 
خصوص سودهای رســوبی بود که افرادی که در 
سنوات گذشــته در شرکت ها ســود آنها مانده و 
پرداخت نشــده بود، با پیگیری های انجام شــده 
نزدیک به ٣۲ میلیون نفر از یک ریال تا ۹٠ میلیارد 
تومان این سودهای رسوبی از طریق سجام پرداخت 
شد.در سال گذشته سهام عدالت سودی بالغ بر ٦٠ 
هزار میلیارد تومان داشــت که هر به شخصی که 
سهام ۵٠٠ هزار تومانی داشت، یک میلیون و ٣٠٠ 
سود در دو مرحله پرداخت شد.در عین حال، بورس 
در دولت ســیزدهم، در بحث تامین مالی اقدامات 

مثبتی داشت.
در ســال ١٤٠٠ دولت ١٨٣ هــزار میلیارد تومان 
اوراق فروخته بود که این عدد سال ١٤٠١ کاهش 
پیدا کرد اما به جای آن بخش خصوصی از این امکان 
استفاده بیشــتری کرد. در دولت سیزدهم، برای 
اولین بار در ایران عمق مظنه کل سفارش ها برای 
کل معامله گران انجام شد و اکنون به صورت رایگان 
تمام ســهامداران چه حقوقی چه حقیقی به عمق 
سفارشات بازار دسترسی دارند می توانند در سامانه 

های آنلاین سفارشات را مشاهده کنند.
در عین حال بورس، اقدام به اصلاح دامنه نوسانات 
کرد که که کمک قابل توجهی به نقد شوندگی بازار 
داشــت و اکنون حتی در روزهای خوب بازار صف 
های طولانی خرید دیده نمی شــود.به طور کلی، 
بورس بازار پرنوســان در همه جای دنیا و متاثر از 
اتفاقات سیاسی و اجتماعی است. دولت سیزدهم 
در تمام روزهای پر التهاب دوسال گذشته همواره 
سعی داشته این بازار را سرپا نگه دارد. از این جهت 
نوسان در این بازار امری طبیعی و بدیهی محسوب 
می شود اما دولت بر اساس قولی که به فعالان این 
بخش داده هرگز اجازه تکرار اتفاقات سال های ۹٨ 

و ۹۹ را نخواهد داد.

بازگشت اعتماد به بورس در دستور کار دولت است

۱۶ اقدام عملی دولت برای رونق بورس

تشــدید برخورد بــا ادارات 
پرمصرف برق 

به دنبال عبور مصرف برق کشــور از مرز ٧٠ هزار 
مگاوات، تشــدید برخورد با ادارات پرمصرف در 
دســتور کار توزیع برق پایتخت قرار گرفته است 

و در این راستا برق ٤٠ اداره شهر تهران قطع شد.
به گزارش وزارت نیرو، شرکت توزیع نیروی برق 
تهران بزرگ دراطلاعیه ای اعــلام کرد: به اطلاع 
دستگاه های اداری و اجرایی شهر تهران می رساند 
به دنبال ثبت رکورد ٧١ هزار و ۵٠٠ مگاوات نیاز 
مصرف برق کشور، به منظور اطمینان از پایداری 
شبکه توزیع برق و در راســتای تامین آسایش و 
آرامش تمامی هموطنان، تشدید برخورد با ادارات 
پرمصرف در دستور کار نیروهای اجرایی این شرکت 
قرار گرفته است. در همین راستا اداراتی که مطابق 
با مصوبه ابلاغی هیات دولت اقدام به کاهش مصرف 
برق نکنند، بدون اغماض مشمول قطع برق شده و 
وصل مجدد انشعاب آنها با طی مراحل اداری تعیین 
شــده امکان پذیر خواهد بود. همچنین اداراتی 
که همکاری مناسبی در این زمینه نداشته اند به 

استانداری تهران نیز معرفی خواهند شد.
این اطلاعیه اضافه کرده است: به دلیل بی توجهی 
به مصوبات ابلاغی هیات دولت، روز یکشنبه؛ ١٨ 
تیرماه، انشعاب برق ٤٠ دستگاه اداری پرمصرف 
پایتخت به دلیل بی توجهی بــه اخطارهای داده 
شده قطع شده و مطابق اعلام قبلی، روزهای شنبه 
هر هفته اسامی ادارات پرمصرف به منظور اطلاع 

عموم هموطنان منتشر خواهد شد.
این شرکت از عموم مشترکان به ویژه دستگاه های 
اداری درخواست دارد با حداکثر صرفه جویی در 
مصرف برق به ویژه طی هفته جــاری به عنوان 
گرم ترین هفته سال ١٤٠۲ همراه خادمان خود در 

تامین برق مورد نیاز هم وطنان باشند.

تاکید بر رقابتی شدن صنایع در 
برنامه هفتم جدی گرفته شود

نائب رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
گفت: رقابتی کردن صنایــع در برنامه هفتم باید 
جدی گرفته شــود زیرا برخی صنایع که عمدتا 
دولتی هستند در ابتدای زنجیره از رانت  بهرمند 

هستند.
علی جدی درباره اولویت های صنعت و معدن در 
لایحه برنامه هفتم توســعه، گفت: رقابتی کردن 
صنایع در برنامه هفتم باید جدی گرفته شود زیرا 
برخی صنایع که عمدتا دولتی هستند در ابتدای 
زنجیره از رانت  بهرمند هستند این در حالی است که 
بخش خصوصی عملا از این منابع بهره مند نیستند 
بنابراین در بحث رقابت دچار مشکل می شوند و این 
امر موجب شده انگیزه ای برای سرمایه گذاری در 
صنایع مهم را از دست دهند که باید برای رفع این 
مشکل در برنامه هفتم توسعه تمهیدات ویژه ای 

اندیشیده شود.
نماینده مردم شیروان در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: در لایحه برنامه هفتم توسعه باید مزایایی 
در بحث صادرات و واردات برای بخش خصوصی 
نسبت به بخش دولتی در نظر گرفته شود تا بخش 
خصوصی برای حضور در این حوزه انگیزه لازم را 

داشته باشد.
نائب رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
تصریــح کرد: مــا در صحبت های خــود از عدم 
شکل گیری بخش خصوصی واقعی یا عدم رشد آن 
و... انتقاد می کنیم اما به این نکته بی توجه هستیم 
که برخی واحدهای تولیدی یا صنایعی که توسط 
بخش خصوصی  شــکل گرفته اکنون با ظرفیت 
٣٠ درصد کار می کنند که این موضوع نیز انگیزه 
برای سرمایه گذاری در حوزه صنعت را کم می کند 
بنابراین باید برای صادارت بخش خصوصی مزیتی 

در نظر بگیریم که این بخش بتواند بهتر کار کنند.
وی اضافه کرد: ما به صنایع بــه ویژه آن هایی که 
توسط بخش خصوصی ایجاد شده، تعهد دادیم که 
انرژی موردنیازشان را تامین کنیم، زیرا فعالان این 
بخش براساس مجوزهای اعطا شده واحد صنعتی 
ایجاد کردند بنابراین نباید در کشوری که روبه رشد 
بوده و همه در آن به دنبال توسعه هستند، صنایع 
و واحدهای تولیدی سالانه یک ماه به دلیل کمبود 
برق و یک ماه به دلیل گاز تعطیل باشد، دولت باید 
پیش بینی های لازم برای تامین انرژی موردنیاز 
این صنایع را انجام دهد و از بروز چنین مشکلاتی 
جلوگیری کند یا در صورت قطعــی برق یا گاز، 

خسارت مربوطه را جبران کند.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم در تشــریح 
اقداماتی که باید در حوزه معدن انجام شود، توضیح 
داد: در واگذاری معادن به بخش خصوصی برای 
بهره برداری نباید خساست به خرج دهیم و باید 
راهکاری تعریف شود که سازمان های دولتی مانند 
ایمیدرو برای فعال شدن بخش خصوصی در این 

حوزه مزیت هایی در نظر بگیرند.
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شــامگاه برنامه ثریا با حضور وزیر اقتصاد پخش 
شــد و وزیر اقتصاد در رابطه با تورم، فعالیت های 
اقتصادی دولت و تسهیل صدور مجوز کسب و کار 

توضیحاتی را ارائه داد.
مجری برنامه در ابتدا به تعداد کشورهای آفریقایی 
با پتانسیل اقتصادی اشــاره کرد و نسبت به عدم 
ارتباط با کشورهای آفریقایی در یازده سال گذشته 

مباحثی را مطرح کرد.
همچنین گفته شد که از بازار ٦٠٠ میلیارد دلاری 
 کشــورهای آفریقایی ســهم ایران با وجود رشد 
١٠٠ درصد در سال های اخیر، هنوز ١.۲ میلیارد 
دلار اســت که این عــدد از کل اقتصــاد آفریقا 
برابر با ٠.۲ درصد اســت. در این برنامه فعالیت و 
فرصت های اقتصادی آفریقــا در حوزه فناوری و 
صنعت بی نظیر توصیف شــد، به طوری که این 
حوزه ها زمینه های مناسبی برای صادرات کالا و 
صادرات فنی–مهندسی را فراهم می سازد و سفر 
رئیس جمهور به کشورهای آفریقایی می تواند این 
فعالیت های اقتصادی را تسهیل کند و تغییر ریل 

جدید در نگاه به آفریقا را به دنبال داشته باشد.

ســازمان های اقتصادی در بهترین زمان و 
سطح از هماهنگی قرار دارند

در ادامه این برنامه ســخنرانی دو سال پیش وزیر 
اقتصاد در مجلس شورای اسلامی در راستای کسب 
رأی اعتماد مجلس پخش شد و نظر وزیر اقتصاد 
نسبت به شــرایط موجود کشــور پس از دو سال 
مدیریت اقتصادی کشور پرســیده شد که وی در 
پاسخ گفت: با قاطعیت می توانم بگویم که مجموعه 
دستگاه های فعال در حوزه اقتصاد کلان از جمله 
وزارت اقتصاد و دارایی، بانک مرکزی و ســازمان 
برنامه، در بهترین زمان و سطح از هماهنگی قرار 
دارند. وی در ادامه گفت: این نهادها و سایر نهادهای 
مرتبط تمام تلاش خود را می کنند تا ذیل تدابیر 
ریاســت محترم جمهوری از وعده های داده شده 
ســربلند بیرون بیایند و حداکثر تلاش را بکنند تا 

نتایج به بهترین شکل ممکن محقق شوند.

کشور به سمت ثبات اقتصادی و کاهش تورم 
پیش می رود

در ادامه مجری تلویزیون به وضعیت معیشــتی 

مردم اشاره کرد و در مورد تورم و گشایش در این 
موضوع از وزیر اقتصاد سوال پرسید که وزیر اقتصاد 
ضمن پذیرش مشکلات موجود در رابطه با تورم و 
افزایش قیمت ها گفت: در راستای ارزیابی عملکرد 
وزارت اقتصاد در این دو ســال نسبت به تابستان 
١٤٠٠، در بخش تولید، اشتغال، بیکاری، صنایع 
و بسیاری از حوزه های مرتبط تغییرات بسیاری را 
می توان مشاهده کرد. اما در موضوعات مربوط به 

تورم و قیمت ها نقاط ضعفی وجود دارد.
خاندوزی با اشاره به اقدامات دولت برای مهار تورم 
و کنترل قیمت ها نیز گفت: هر چند که دولت در 
هفت ماه اول کار خود تا فروردین ١٤٠١ تورم را 
کنترل کرد اما مسائل و مجموع اتفاقات رخ داده 
در سال گذشته که تا پایان سال به طول انجامید، 
از نظر تورم سال ناخوشایندی برای دولت و مردم 
رقم زد. اما از اســفند ١٤٠١ تا کنون روند کاهش 
قیمت ها و تورم به سمت ثبات اقتصادی حرکت 

می کند.

تسهیل صدور مجوز کسب و کار یک اتفاق 
بزرگ اقتصادی بود

مجری برنامه همچنین به تسهیل صدور مجوزهای 
کسب و کار اشاره کرد که از این روند به عنوان یک 
اتفاق بزرگ اقتصادی یاد کرد و در ادامه به از بین 
بردن امضاهــای طلایی در اصناف و ســازمان  ها 
اشــاره کرد که در پی تصمیمات دولت در صدور 
مجوز کســب و کار از بین رفتند. وزیر اقتصاد نیز 
در اینباره گفت: در مساله مجوزها هدف این بود 
که همه مردم ایران بتوانند راحت به کسب و کار 
خود بپردازند و راحت فعالیت اقتصادی داشــته 
باشند و راحت سرمایه گذاری کنند و اساساً فقط با 
این نوع راحتی است که اقتصاد بر شانه های مردم 
رشد می کند. اما قبلًا روندها اینگونه نبود و حتی 
کسانی که خودشان ســرمایه گذاری می کردند 

نمی توانستند کسب و کار خود را راه بیاندازند.
خاندوزی همچنین افزود: برای تســهیل صدور 
مجوز سه مرحله در نظر گرفتیم؛ مرحله نخست 
زمانی اســت که فعال اقتصادی بــا اطلاع کامل 
نســبت به روند درخواست و پاســخگویی برای 
صدور مجوز کســب و کار اقدام می کند. در این 
مرحله و بــرای اولین بــار ٤٨٨٠ مجوز پالایش 

شــدند و برای هــر فعالیت اقتصــادی مدارک و 
 مســتندات لازم برای صدور مجوز در هر بخش 

مشخص گردید.
در مرحله دوم انجام امــور مربوط به صدور مجوز 
بدون کاغذ و از طریق الکترونیکی در دستور کار 
قرار گرفت تا بدین ترتیب زمــان مراجعه افراد و 
پاســخگویی به آن ها مشخص شــود که در این 

مرحله تا ٨۵درصد موفق بودیم.
در مرحله ســوم نیز تصمیم بر این بود که شرایط 
سخت را برطرف کنیم. لذا بعد از شناسایی شرایط 
مشخص شد که ۹۵٠ شــرط غیر ضروری برای 
صدور مجوز وجود دارد و این موارد از جمله پایان 
خدمت، سو پیشینه و غیره بودند که یا لایحه این 
موارد را اصلاح کردیم یا این شرایط را برداشتیم 
و در نهایت بیش از نیــم میلیون نفر بدون کاغذ و 
مراجعه توانستند مجوز کسب و کار خود را بگیرند.

اهالی »باســتی هیلز« باید از اجرای قانون 
مالیات بر سوداگری نگران باشند

وزیر اقتصاد در رابطه بــا مالیات و عدالت مالیاتی 
نیز گفت: آخرین وضعیت مالیات بر ســوداگری 
نهم خرداد ماه پس از رفع ایرادات شورای نگهبان 
به مجلس ارسال شد و الان در کمسیون اقتصادی 
مجلس در حال رفع مشــکلات است تا بعد از آن 

تصویب نهایی صورت بگیرد.
وزیر اقتصاد گفت: اهمیت مالیات بر سوداگری نیز 
از این بابت اســت که هزینه و بار زندگی مردم ما 
گروگان چندصدهزار نفری است که سفته بازهای 
حرفه ای، نوسان گیرها و دلال های بازارهای مالی 
ایران هستند و نقدینگی مازاد خود را در مسکن، 
ارز و طلا و غیره وارد می کنند و هزینه زندگی مردم 
را بیش از تورم بالا می برند و بدین ترتیب تورم در 
حوزه هایی مثل مسکن و طلا خیلی بالاتر از سطح 

تورم کشور است.
وزیر اقتصاد در ادامه افــزود: این قانون مالیاتی را 
باید دهه ها پیش داشتیم که زندگی مردم تا این 
حد تحت تأثیر نوسان قیمت طلا، ارز و مسکن به 
هم نریزد. الان این اتفاق در شرف رخ دادن است. 
البته جمعیت یک یا دو درصدی مشکلاتی را برای 
تصویب این طرح به وجود می آورند. بنابراین اهالی 
»باســتی هیلز« حتماً از اجرای این قانون نگران 

باشــند و بدانند که از ناحیه مالیات بر سوداگری 
و ســفته بازی دولت مردمی حتماً به سراغ آن ها 
خواهد رفت چرا که ٨٠ میلیــون ایرانی دیگر از 
ملت ایران مشمول این طرح مالیاتی نخواهند شد 
و زندگی توأم با آرامش و عدالت مالیاتی را تجربه 

خواهند کرد.
خاندوزی اینگونه ادامه داد که ما هزینه های کشور 
را باید بر دوش یکی دو درصدی بــار کنیم که با 
سوداگری و سفته بازی بیشــترین بهره مندی ها 
را دارند و نه مردم کارگر و کارمند عادی کشــور.

خاندوزی گفت: باید با بالاترین نرخ های مالیاتی 
سراغ این افراد برویم.

در شفافیت مالیاتی به اندازه دو دولت کار را پیش 
بردیم

خاندوزی در رابطه با شــفافیت های مالیاتی هم 
گفت: یکی از برجســته ترین اقدامات در وزارت 
اقتصاد و دارایی که شاید به اندازه دو دولت کار جلو 
رفت بحث شفافیت های حکمرانی اقتصادی و مالی 
بود که در سال های قبل یک آشفتگی عجیبی در 
این حوزه وجود داشت و الان این پرونده حل شده 

و کنار گذاشته شده است.
وزیر اقتصاد گفت: در همین رابطه و با همکاری که 
بانک مرکزی داشت نزدیک به ١۲ میلیون دستگاه 
پز را غیر فعال کردیم. ۹.۵ میلیون دستگاه دیگر را 
کاملًا به پرونده ها متصل کردیم و این کار تابستان 
سال گذشته خاتمه پیدا کرد و از میز کشور برای 
همیشه کنار رفت. همچنین انطباق این دستگاه ها 
با شماره پســتی پرونده های مالیاتی را نیز سال 
گذشته شروع کردیم و امســال تا پایان تابستان 

تمام می شود.
خانــدوزی در رابطه با تعــداد افــرادی که فرار 
مالیاتی سنگین داشــتند اضافه کرد: ١٧٦ هزار 
نفر شناسایی شدند که ٧٠٠ هزار میلیارد تومان 
گردش مالی داشــتند بدون اینکه یکبار به اندازه 
یک کارگر یــا کارمند مالیات و حقوق کشــور را 
بپردازند و حتی اسمی از این افراد نبود. همچنین 
٨٠٠ کد ملی پیدا کردیم برای افراد زیر ۵ سال که 
تراکنش های بالای میلیارد داشــتند. ١١٠٠ کد 
ملی نیز برای اشــخاص ۵ تا ١٠ سال داشتیم که 
تراکنش های بالای میلیارد در طول سال داشتند.

معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به برنامه ساخت ۲٧ شهرک ساحلی در 
٤ استان جنوبی کشور، گفت:ایجاد شهرک های جدید با فناوری های نوین 

سیاست دولت سیزدهم است.
علیرضا جعفری اظهار کرد:  با توجه به رویکردها و برنامه های آمایش سرزمین و 
سیاست های کلان کشور برای هدایت جمعیت به سمت جنوب کشور، تبدیل 
فرصت های بالقوه اقتصاد دریامحور، ظرفیت های مولد کشاورزی، ظرفیت های 
اشتغال، مدیریت انرژی و پتروشیمی در سواحل مکران، سواحل خیلج فارس 
و دریای عمان مورد تاکید قرار گرفت. تدبیر شد تا ضمن مکان یابی ۲٧  نقطه 
 در نوار سواحلی فرصت ایجاد ســکونتگاه های جدید و ایجاد فرصت توسعه 

منطقه ای بررسی و تعیین تکلیف شود.

وی ادامه داد: این ۲٧ نقطه با مساحت ١٠ هزار هکتار شامل ٣ نقطه در استان 
خوزستان، ۵ نقطه در استان بوشهر، ١١ نقطه در استان هرمزگان و ٨ نقطه در 
استان سیستان و بلوچستان است. وی با بیان این که در تلاشیم طی هفته های 
آینده مصوبه شورای برنامه ریزی استان -این شهرک ها- را اخذ کنیم، گفت: 
پس از این مرحله، مطالعات مکان یابی و مقدمات طرح جامع آن در شورای 

عالی شهرسازی و معماری ایران تصویب  می شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی از برنامه ریزی برای احداث شهر جدید خلیج فارس 
خبر داد و با بیان این که فرصت ســرمایه گذاری در نوارساحلی جنوبی برای 
همه ســرمایه گذاران وجود دارد، اضافه کرد:  ایجاد این شــهرک ها فرصت 
سرمایه گذاری را برای استان هایی که به نوار ســاحلی ارتباط ندارند ایجاد 

می کند. با این کار در تلاشیم تا ظرفیت سرمایه گذاری را به استان های فلات 
مرکزی که به نوار ساحلی و اقتصاد دریا محور دسترسی ندارند، بدهیم. این 
موضوع برای سرمایه گذاران سایر استان ها، جذابیت ویژه ای را ایجاد خواهد 

کرد.
جعفری با یادآوری این که کشور ۲٠ شهر جدید دارد و ٤ شهر جدید دیگر در 
حال ثبت شرکت و در مرحله اجرا هستند، بیان کرد: ایجاد شهرک های جدید 
مبتنی بر هویت ایرانی-اسلامی با نگاه هوشمندسازی و استفاده از فناوری های 
نوین، سیاست دولت سیزدهم است. وی با اعلام این که نهضت شهرک سازی 
در دولت شکل گرفته اســت، اظهار کرد:  در صددیم تا ۲ سال آینده شاهد 

شکل گیری این شهرها در حوزه استقرار جمعیت باشیم.

وزیر اقتصاد مطرح کرد:

حرکت کشور به سمت ثبات اقتصادی و کاهش تورم 

۲۷ شهرک ساحلی در ۴ استان جنوبی احداث می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
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وزیر اقتصاد با اشــاره به اتمام سقف تعهدات بانک مســکن برای تامین مالی 
 طرح نهضت ملی مسکن، از پیشنهاد خود به شورای پول و اعتبار برای طراحی 
روش های جدید برای تامین مالی طرح نهضت ملی مسکن مانند تامین مالی 

زنجیره ای تولید، خبر داد.
سید احسان خاندوزی طی ســخنانی در آیین معارفه سید عباس حسینی به 
عنوان مدیر عامل جدید بانک مســکن اظهار داشت: با توجه به تکمیل سقف 
تعهدات در نظر گرفته شده برای این بانک در خصوص اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن، به نظر می رسد ادامه کار با مشکلاتی مواجه شود؛ به همین لحاظ من 
در شــورای پول و اعتبار یک موضوعی را مطرح کردم مبنی بر اینکه می شود 
راهی اتخاذ کرد که با حفظ سیاست کنترل نقدینگی بانک مرکزی، یک مسیر 

ویژه برای تأمین مالی پروژه های مسکن در نظر گرفت.
وزیر اقتصاد افزود: خوشــبختانه نظر اجمالی رئیس جمهور در خصوص این 
موضوع مثبت است و ملاحظه ایشان فقط بر این است که تسهیلات باید اصابت 

واقعی به بخش تولید مسکن داشته باشد، به این معنا که شما بتوانید اطمینان 
حاصل کنید وقتی تسهیلاتی می دهید، آن پول چند ماه در یک حساب واسطه 
نمی ماند و با آن پول کارهای دیگر صورت بگیرد تا بعدها به پیمانکار پرداخت 

شود.
خاندوزی تصریح کرد: اگر بانک مسکن بتواند با هر روشی، اعم از »تأمین مالی 
زنجیره ای« یا هر روش دیگری، کاری کند که تسهیلات اعطایی، مستقیم به 
ذینفع نهایی برســد و اطمینان خاطر آقای رئیس جمهور را از این بابت جلب 
کنیم، من بسیار خوش بین هستم که بتوانیم امسال مجوز ویژه ای برای این 

بانک در حوزه پروژه های نهضت ملی مسکن بگیریم.
وزیر اقتصــاد خطاب به مدیــر عامل جدید بانک مســکن تأکیــد کرد: این 
موضوع فــارغ از مســایل درونــی بانــک و ســایر ملاحظات، در ســطح 
سیاســت کلان تأمیــن مالی مســکن، باید بــه عنــوان اولویت شــماره 
یک پیگیری های شــما قرار گیرد و خوشــحالم به اطلاع شــما برسانم که 

 شخص وزیر راه و شهرســازی به شــدت علاقه مند اســت در این زمینه به 
ما کمک کند.

وی عنوان کرد: پیشــنهادات وزارت راه و شــهر ســازی در شــورای پول و 
اعتبار، متمرکز بر کاهش نرخ تســهیلات از 23 به 18 درصد است اما تحلیل 
کارشناســی ما در وزارت اقتصاد این اســت که فارغ از مســاله نرخ ســود، 
 در مورد ســقف اعتبــار، نیازمند یک خط ویژه و مســیر مجزایــی در حوزه 

مسکن هستیم.
خاندوزی یادآور شــد: البته برای رفع دغدغه جدی آقای رئیس جمهور، باید 
دقت کنید که هر تسهیلات دقیقا به خود هدف که مثلا می تواند شرکت فولاد 
یا سیمان یا هر جای دیگری باشد اصابت کند تا بهانه ای برای سفته بازی عده 

ای ایجاد نشود.
وزیر اقتصاد خطاب به حســینی و دیگر اعضای هیأت مدیره بانک مسکن، از 
آنها خواست، تمهیداتی بیاندیشــند که بتوان ظرف چند هفته اول کار دوره 

جدید مدیریت، پیشنهاد مشــخصی در این ارتباط به شــورای پول و اعتبار 
ارائه شــود. خاندوزی همچنین با تأکید بر ضرورت بکارگیری شیوه هایی در 
قالب انواع تضامین که بتواند به فعال شــدن تولیدکنندگان بخش مسکن در 
کوتاه مدت کمک کند، تســریع در واگذاری دارایی های مازاد بانک مسکن 
را فرصت جدیدی عنوان کرد کــه می تواند باعث مولد ســازی منابع آن در 
 جهت پروژه های مد نظر این بانک، چه در قالب مدل های تســهیلاتی و چه 

مشارکتی، شود.
وزیر اقتصاد از هیات مدیره بانک مسکن خواست، فهرستی از مجموع دارایی 
های قابل واگذاری آن را تهیه کنند تا وی بتواند با استفاده از ظرفیت هیات مولد 
سازی و کمک های معاون اول رئیس جمهور، مصوبات لازم را جهت واگذاری، 
اخذ کند. خاندوزی در ادامه ضمن تقدیر از زحمات علی عســکری سرپرست 
بانک مسکن در دوران تصدی خود، ابراز امیدواری کرد از دوره جدید مدیریتی 

بانک مسکن به عنوان دوران تحولی و رو به جلوی آن یاد شود.

وزیر اقتصاد خبر داد:

تأمین مالی زنجیره ای تولیئ مسکن
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ضرروت گسترش پایه های مالیاتی 
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان 

نظام مالیاتی کشــورمان نیاز به ابزار دارد و مسئولان بانک 
مرکزی کشورمان باید توجه داشته باشند که بهترین ابزار، 
سامانه پایش تراکنش های پولی و مالی است که باید آماده 
شود.  نیاز به چند اصلاح مالیاتی داریم. نخست اینکه ضرایب 
مالیاتی باید اصلاح شــوند. تخفیف ضرایــب مالیاتی تولید 
داشته ایم که کار بسیار پســندیده ای است و بالعکس برای 
فعالیت های غیرمولد باید ضرایب مالیاتی به صورت تصاعدی 

افزایش یابد.
همچنین تمام ســامانه های فروش خدمــات و کالا باید به 
صندوق های فروش مجهز شوند و تمام فعالان اقتصادی باید 
دستگاه کارتخوان داشته باشند و مبادله ای خارج از دریافت 

و پرداخت الکترونیکی نداشته باشیم.
پایه های مالیاتی باید اصلاح شــوند و پایه های مالیاتی باید 
گسترش یابند. چراکه بسیاری از فعالیت ها در سبد پایه ای 
مالیاتی ما قرار ندارند، اصلاحیه ششم اینکه باید بسیاری از 
معافیت های مالیاتی برچیده شوند. اصلاحیه هفتم این است 
که باید نظام ممیزی و نظام خوداظهاری که دچار کم شماری 
و دچار اختلالات دریافت و پرداختی و دچار تبانی و رشوه و 

اختلاس هستند، برچیده شود.
 اگر ســامانه تراکنش های پولی و مالی بــه ابزار هایی مانند 
دســتگاه های کارتخوان و شــماره های حســاب تجاری و 
صندوق های فروش متکی باشند، دیگر نیازی به خوداظهاری 
و ممیزی نخواهد بود.  در کنــار اصلاحیه های مالیاتی باید 
به ســراغ اصلاحیه های پولــی و بانکی نیز برویــم، چرا که 
جولانگاهی برای فعالیت های غیرمولد هستند، باید عرصه را 

بر فعالیت های غیرمولد تنگ کنیم.
ضعف دیرینه نظام مالیاتی یکی از عوامل ایجاد تورم است. 
فرار های مالیاتی بیــش از ده برابر میزانی اســت که دولت 
دریافت و در بودجه تصویب کرده اســت. وقتی فرار مالیاتی 
در بخش غیر مولد وجود دارد و بخش عمده نقدینگی هم در 
اختیار بخش غیر مولد است و این بخش نیز مشغول به دلالی، 
گران فروشی، پولشــویی، قاچاق و فروش ارز های دولتی و 
انتقال ارز هــای دولتی به بازار آزاد و بــه طور کلی دلالی در 
اقتصاد هستند و در عین حال از مالیات نیز فرار می کنند خود 

سبب ایجاد تورم می شود.
موتور دیگر تورم زا در اقتصاد ایران بانک های خصوصی و از 
دیگر محرک های تورم بازار بین بانکی است. با چه مجوزی 
بانک ها از حساب یکدیگر برداشــت می کنند و با نرخ سود 
۴۰ یا ۵۰ درصد باز می گردانند؟ این مساله بازار بهره و ربا را 

گسترش می دهد.

جهش رشــد ماهانه تولید و فروش شرکت های 
بورســی و همچنین رکوردشــکنی دو شاخص 
»شــامخ مدیران صنعت« و »شــامخ مدیران 
اقتصاد« در دومین ماه ســال جاری، حکایت از 
روند مستمر و رو به رشد تولید در دولت سیزدهم 

دارد.
وضعیت ماهانــه تولید و فروش شــرکت های 
بورســی در واقع وضعیت تولید کشور را نسبت 
به بقیه شاخص ها، با فاصله زمانی کمتر به اطلاع 

سیاست گذاران و فعالان اقتصادی می رساند.
بر اســاس تازه ترین گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس، در اردیبهشت ماه امسال شاخص تولید 
و فروش شرکت های بزرگ نسبت به ماه مشابه 
ســال قبل به ترتیب 1۰ و 1۰.۷ درصد افزایش 

یافته است.
همچنین شاخص مذکور در حوزه تولید و فروش 
شرکت ها نسبت به ماه قبل)یعنی فروردین( به 
ترتیب 21.8 و ۴۴.۵ درصد رشد کرده است که 
این آمار جهش بزرگی را از اردیبهشت 13۹۷ به 

بعد نشان می دهد.
بر این اساس از مجموع 1۵ رشــته گروهی که 
در تشکیل این شــاخص حضور دارند، 8 رشته 
در اردیبهشت امسال رشــد 2 رقمی نسبت به 
ماه مشابه ســال قبل داشــتند؛ حوزه »خودرو 
و قطعات« با رشــد 38 درصدی پیشــتاز تمام 
صنایع دیگر بــوده، هم چنین بخش »تجهیزات 
برقی« بــا رشــد 33 درصدی »دارو« با رشــد 
2۹ درصــدی و »ماشــین آلات و تجهیزات« با 
 رشــد 28 درصدی در صدر صنایع با رشــد بالا 

قرار گرفته اند.
»بخــش تولیــدات غذایی« در گــزارش مرکز 
پژوهش هــای مجلــس رشــد 18 درصدی در 
اردیبهشــت 1۴۰2 نســبت به ماه مشابه سال 
قبل ثبت کرده است.رشــد بخش های »ماشین 
آلات و تجهیزات« و هم چنین »صنایع غذایی« 
نوید دهنده چشم انداز مثبتی در حوزه تشکیل 
سرمایه و به تبع آن رشد تولید در ماه های آتی و 
رونق عرضه محصولات غذایی در بازار به منظور 

کاهش تورم مصرف کننده است.

علاوه بــر این گــزارش، گزارش جدیــد مرکز 
پژوهش هــای اتــاق بازرگانی ایــران نیز موید 
بازگشــت اقتصاد به چرخه رونق در اردیبهشت 

امسال است.
بر اساس این گزارش، شــاخص مدیران خرید 
صنعت در اردیبهشــت امســال به عدد ۶۶.۹۶ 
رسید که در دوره زمانی ۵۶ دوره گذشته یعنی 
از زمان ارائه این شاخص بیشترین مقدار خود را 

ثبت کرده است.
این شاخص از »مقدار تولید«، » میزان سفارشات 
جدید«، »سرعت تحویل ســفارش«، »میزان 
اســتخدام«، »صادرات«، »فروش محصولات« 
و »انتظارات تولید در ماه آینده« تشــکیل شده 
است که زیر شاخص »مقدار تولید« با ثبت عدد 
۷3.۷8 بیشترین مقدار در ۵۶ ماه گذشته را به 
خود اختصاص داد، هم چنین »میزان سفارشات 
جدید« نیز با عــدد ۷۰.۰۹ درصد بیشــترین 
مقدار از ابتدای تولید این شاخص تاکنون بوده 
و شاخص انتظارات تولید در ماه آینده نیز نشان 
دهنده انتظارات خوش بینانــه اکثر صنایع در 

خردادماه است.
در خصــوص شــامخ کل اقتصاد نیــز با ثبت 
عدد ۵۷.3۰ رکورد بیشــترین مقــدار از زمان 
ارائه گــزارش این شــاخص بــرای کل اقتصاد 
 یعنــی ۴۴ مــاه اخیــر، در اردیبهشــت مــاه 

ثبت شد.
این شاخص نیز از زیر شــاخص های » شاخص 
میزان فعالیت های کســب و کار«، » شــاخص 
میزان سفارشــات جدید«، » شاخص موجودی 
مــواد اولیه«، »شــاخص میزان صــادرات کالا 
و خدمات«، »شــاخص فروش« و »شــاخص 
انتظارات مــاه آینده« تشــکیل می شــود که 
در تمامی این زیر شــاخص ها نیــز اعداد ثبت 
شــده برای اردیبهشــت 1۴۰2 بالاترین ارقام 
را از ابتدای تولید این شــاخص گزارش شــده 
اســت.بنابراین در 2 شاخص »شــامخ مدیران 
صنعت« و »شامخ مدیران اقتصاد« رکوردهای 
 کــم ســابقه ای در اردیبهشــت امســال ثبت 

شده است.

ســازمان حمایــت مصــرف کننــدگان و 
تولیدکننــدگان ضمــن اعلام آمادگــی برای 
رسیدگی به تخلفات شــرکت های خودروساز 
مونتاژی، اعــلام کرد: متقاضیــان و خریداران 
خودرو از شرکت های مونتاژی با قیمت های بالاتر 
از نرخ های ابلاغی شورای رقابت، می توانند با ارایه 
شکایت مستند نسبت به پیگیری آن اقدام کنند.

به گزارش ایرنا، سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان در پاســخ به موضوعات مطرح 
شده توسط سازمان تعزیرات حکومتی در مورد 
عملکرد شرکت های خودروســاز مونتاژی طی 
هفته های اخیر، ضمن اعلام آمادگی کامل برای 
رســیدگی و انعکاس تخلفات صــورت گرفته و 
تعامل بیــش از بیش با کلیه دســتگاه از جمله 

سازمان تعزیرات اعلام کرد:
1- بــا عنایــت به ابــلاغ قیمت شــرکت های 
خودروســاز مونتاژی از تاریــخ 1۴۰2.۰2.1۶ 
توسط شــورای رقابت، متقاضیان می توانند با 
ارایه شکایت مســتند به قرارداد منعقده پس از 
تاریخ مذکور با قیمت های بالاتر از قیمت ابلاغی 
به ادارات کل صنعت معدن و تجارت اســتان ها، 
نسبت به پیگیری موضوع اقدام کنند.بدیهی است 
در همین راستا بررسی و کارشناسی لازم معمول 
و اقدامات قانونی توســط ادارات کل استانی در 
چارچوب آیین نامه های مربوطه انجام می پذیرد.

2- با توجه به عدم تعییــن تکلیف مقطع زمانی 
قبل از تاریخ ابلاغیه فوق الذکر، موضوع از شورای 
رقابت استعلام گردیده که پس از اعلام نظر آن 
شــورا، اقدامات لازم بر این اساس انجام خواهد 
شــد.3- آن دســته از متقاضیانی که بر اساس 
ســامانه یکپارچه فروش، اولویــت تحویل آنها 
فصل بهار بوده و تاکنــون دعوتنامه ای از ناحیه 

شرکت های خودروساز برای ایشان صادر نشده 
است، نیز می توانند با ارائه شکواییه و مستندات 
مربوطه به ادارات کل صنعــت معدن و تجارت 
استان ها نســبت به انعکاس و پیگیری شکواییه 

خود اقدام کنند.
۴- شرکت های تولیدکننده مکلف اند در خصوص 
آن دســته از متقاضیانی که اولویــت آنها فصل 
تابستان در نظر گرفته شــده، نسبت به صدور 
دعوتنامه بر اساس قیمت های مصوب اقدام کنند. 
بدیهی اســت در صورت عدم صدور دعوتنامه، 
متقاضیان می توانند نسبت به پیگیری موضوع 
و طرح شــکایت از طریق اداره کل استان اقدام 

نمایند.
۵- ادارات کل صنعت، معدن و تجارت استان ها 
آماده دریافت شکایات موضوع موارد فوق الذکر 
بوده که پس از بررسی اولیه و به منظور تسریع در 
رسیدگی، بایستی موضوع را راساً از طریق سامانه 
مدیریت بازرسی به صورت برخط جهت رسیدگی 

به سازمان تعزیرات حکومتی ارسال کنند.
۶- نگهــداری و دپــوی خودرو و عــدم عرضه 
غیرموجه که مربوط به تعهدات قبلی شرکت ها، 
خودروهــای تعیین تکلیف شــده فعلــی و یا 
مشکلات مربوطه نظیر پلاک و... نباشد، مشمول 
احتکار بوده و توسط کلیه دستگاه های نظارتی، 
تعزیری و قضایی راســاً قابل پیگیری و برخورد 
قانونی می باشد.۷- در کلیه موضوعات فوق الذکر 
سازمان تعزیرات حکومتی با توجه به دارا بودن 
ظرفیت ها و امکانات شــبه قضایــی، قانونی و 
تنبیهی و مشابه موارد متعددی که قبلًا مستقیماً 
ورود داشــته اند، می توانند راســاً در خصوص 
 تشکیل پرونده و برخورد تعزیری و قانونی لازم 

اقدام کنند.

رئیس جهاد کشــاورزی اســتان تهران با بیان 
اینکه گوشت قرمز مورد نیاز استان تهران تامین 
اســت، گفت: مجموع نیاز ماهانــه پایتخت به 
گوشت قرمز 13 هزار و ۵۰۰ تن است که تامین 
آن باعث آرامش بازار شــده اســت. »جبرئیل 
بــرادری« درباره تنظیــم بازار گوشــت قرمز، 
اظهار داشــت: در حوزه تنظیم بــازار کالاهای 
اساسی سیاست گذاری و برنامه ریزی برای ۴۴ 
 قلم کالا به مجموعه جهاد کشــاورزی تفویض 

شده است.
وی افزود: قرار بود پیش نیازها و الزامات برای طرح 
تنظیم بازار به مجموعه جهاد کشاورزی محول 
شود، اما این اتفاق نیفتاد؛ بنابراین ما وظایف خود 
را بر اساس رویکرد تحولی و جهادی انجام دادیم. 
رییس جهاد کشاورزی استان تهران با بیان اینکه 
روزانه ۴۵۰ تن گوشت قرمز گوسفندی و گوساله 
به مصرف می رسد، تصریح کرد: طبق آمارهای 
موجود روزانه 8۰۰ رأس گوساله و ۹ هزار رأس 
گوسفند کشتار می شود و بخشــی دیگر از نیاز 
مصرفی استان تهران از ســایر استان ها تامین 

می شود.
برادری اظهار داشت: التهابات موجود در بازار به 
دلیل افزایش هزینه های بازاررسانی، نهاده های 
دامی، قاچاق دام و سایر مسائلی بوده که توسط 
دولت کنترل شده و بازار به آرامش نسبی رسیده 

است.
وی گفت: قاچاق بخشــی از دام کشور به دلیل 
نوســان نرخ ارز، گاهی موجب التهــاب در بازار 
می شود که وزارت جهاد کشــاورزی با واردات 
لاشه کشتار گوسفندی و گوساله به طور نسبی 
بازار را به آرامش رسانده تا جایی که اکنون عرضه 

و تقاضا با یکدیگر برابر است.

رئیس جهــاد کشــاورزی اســتان تهــران با 
اشــاره به همکاری بازرســان اتــاق اصناف در 
پایش بازار، افــزود: در بحث تشــدید نظارت و 
بازرسی ها، بازرســان ما روزانه در سطح استان 
فعال هســتند و بر تمام مغازه هــا و قصابی های 
این حــوزه مســتمر رصــد و پایــش دارند تا 
 جایی کــه با هرگونه گران فروشــی به شــدت

 برخورد می شود.
برادری اضافه کرد: از ابتدای سال تاکنون بیش از 
11 هزار و 812 مورد بازرسی و نظارت انجام شده 
که واحدهای متخلف روزانــه بین ۴۴۰ تا ۵۰۰ 
میلیون تومان جریمه شدند، البته این مهم شامل 

تخلفات فروشگاه های زنجیره ای نیز می شود.
وی اظهار داشــت: در حــوزه فروشــگاه های 
زنجیره ای گوشت قرمز گوســفندی و گوساله 
تامیــن و در اختیار واحدهای بســته بندی قرار 
می گیرد که موظف هستند با قیمت های تنظیم 
بازاری این محصــولات را عرضه کنند به طوری 
که اکنون ران گوشت گوساله و گوسفندی 2۹۹ 
هزار تومان، لاشه گوشت گوسفندی 282 هزار 
 تومان، لاشه گوشت گوســاله 22۰ هزار تومان

 است.
به گفته رییس جهاد کشــاورزی استان تهران، 
2۵ تا 3۰ تن گوشت قرمز در برخی مراکز مانند 
فروشگاه زنجیره ای، سازمان میادین میوه وتره بار 
با قیمت های مصوب و تنظیم بازاری در ســطح 

غرفه عرضه می شود.
برادری گفت: شهروندان برای موضوعات گران 
فروشــی می توانند از طریق ســامانه پیامکی و 
12۴ شــکایات خود را مطرح کنند تا در اسرع 
 وقت توســط بازرســان کنترل و برخورد انجام 

گیرد.

مدیرعامل بانک توســعه تعاون از پرداخت ۵۰ 
همت )هــزار میلیارد تومان( تســهیلات برای 
توســعه تعاونی و اعضای تعاونی هــا در دولت 

سیزدهم خبر داد.
» محمــد شیخ حســینی« در آییــن رونمایی 
ســامانه جســتجوی شــغلی اظهار داشــت: 
ســند توســعه بخش تعاون ســال گذشــته 
ابلاغ شــد که بــر اســاس آن قرار اســت 2۵ 
درصد از تســهیلات تکلیفی دولــت به بخش 
تعاون اختصــاص یابد و اکنون ایــن بانک ۷۰ 
 درصد تســهیلات خــود را در بخــش تعاون 

می پردازند.
وی بیان داشت: پرداخت تســهیلات در بخش 
جهش مسکن در مدت ۶ ماه گذشته آغاز شده 
است که بر این اساس 1۵ شرکت تعاونی مبلغ 
18۰ میلیارد تومان تسهیلات برای ساخت ۴۰۰ 
واحد مسکونی دریافت کردند و به طور میانگین 
برای هر واحد ۴۵۰ میلیون تومان تســهیلات 

نیاز است.
مدیرعامل بانک توســعه تعاون ادامــه داد: در 
حــوزه تســهیلات ازدواج بــه میــزان 1۷۰ 
درصــد بودجــه تخصیصــی پرداخت شــده 
اســت، همچنین در بخش نهادهــای حمایتی 
 نیز بــالای ۹۰ درصــد منابع پرداخت شــده

 است.
شیخ حســینی با اشــاره به پرداخت تسهیلات 
در قالــب تبصــره 18 قانــون بودجــه، گفت: 
تسهیلات مختلفی از محل اعتبارات روستایی 
و عشایری، مشــاغل خانگی، تبصره 18 مرتبط 
بــا وزارت صمت، جهــاد کشــاورزی، میراث 
فرهنگی، وزارت تعاون و همچنین تســهیلات 
تبصره 1۶ مخصــوص نهادهــای حمایتی در 

 حوزه اشــتغال و حمایــت از تولیــد پرداخت 
شده است.

در ادامه ایــن مراســم، مدیرعامــل صندوق 
کارآفرینی امیــد اظهار داشــت: این صندوق 
پارســال ۴۰ هزار و 8۰۰ طرح را در روســتاها 
و مناطــق محــروم حمایــت کرد.»نعمت اله 
رضایــی« افــزود: 3۰ درصــد از کارآفرینان 
 کــه تســهیلات دریافــت کردنــد از بانــوان 

بودند.
وی با اشاره به حمایت از طرح هایی با پیشرفت 
فیزیکی بالای 8۰ درصد و نیمــه فعال، گفت: 
با احیای این طرح ها 1۰۶ هزار فرصت شــغلی 
مورد حمایــت قرار گرفت، امســال نیز بیش از 
۷۰ هزار طرح اشــتغال را مــورد حمایت قرار 
می دهیــم و در بخــش های مختلــف 2۰۰ 
هــزار فرصت شــغلی ایجاد می شــود.رضایی 
خاطرنشــان کرد: در نهضت احیای واحدهای 
 اقتصــادی، حمایت از 2 هزار طرح در دســتور 

کار است.
در این مراســم، همچنین »نجفعلی شهبازی« 
مســوول مرکز فناوری اطلاعــات، ارتباطات 
و تحــول اداری وزارت کار از فعالیــت ۷۹ 
ســامانه در ایــن وزارتخانه خبــر داد و گفت: 
سامانه جســت و جوی شــغل از دیگر سامانه 
 هایی اســت که در این وزارتخانــه راه اندازی 

شده است.
وی ادامه داد: سامانه اطلاعات بازار نیز به زودی 

ایجاد می شود.
شهبازی با اشــاره به اینکه پایگاه رفاه ایرانیان 
نیز زیر نظــر این وزارتخانه فعال اســت، افزود: 
اطلاعــات خانوارهــا بــرای دریافــت یارانه 

شاخص بندی می شود.

گــروه  رییــس 
برنامه ریزی و آمارهای 
سازمان مالیاتی کشور 
اعلام کرد: 13۷ هزار 
میلیارد تومان درآمد 
مالیاتی از آغاز ســال 1۴۰2 تــا پایان خرداد 
ماه وصول شــده اســت که این آمار نسبت به 
 مدت مشابه ســال گذشــته ۴1 درصد رشد 

داشته است.
»مجتبی امیری« اظهار داشت: در فصل بهار 
امسال 13۷ هزار و 188 میلیارد تومان درآمد 
مالیاتی در منابع مالیات های مستقیم، کالاها 
و خدمات وصول شده است که این رقم تحقق 
۷3 درصدی نسبت به رقم مصوب قانون بودجه 

را نشان می دهد.
وی ادامه داد: در سه ماه اول سال گذشته، ۹۷ 
هزار و ۵۵۴ میلیارد تومان درآمدهای مالیاتی 

وصول شده بود که بهار امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته شــاهد رشد چشمگیری 
هســتیم. رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای 
ســازمان مالیاتی گفت: از مجمــوع وصولی 
درآمدهای مالیاتی، بیــش از 8۰ هزار و ۶2۶ 
میلیارد تومان مربوط به مالیات های مستقیم با 
۷2 درصد تحقق نسبت به قانون بودجه امسال 
و ۴2 درصد رشد نســبت به مدت مشابه سال 

گذشته بوده است.
امیری با بیان اینکه مالیات های مستقیم شامل 
مالیات بر اشخاص حقوقی، مالیات بردرآمد و 
مالیات بر ثروت می شود، بیان کرد: همچنین 
مالیات اشــخاص حقوقی در همین مدت ۴۵ 
هــزار و ۶۴2 میلیارد تومان وصول شــده که 
نسبت به مدت مشابه ســال گذشته رشد 22 
درصدی را نشــان می دهــد. وی تاکید کرد: 
درآمد حاصل از مالیات بــر حقوق برابر با 1۶ 
هــزار و 3۹1 میلیارد تومان اســت که حدود 
12 درصد کل درآمدهــای مالیاتی را به خود 

اختصاص داده است؛ همچنین 2۷ هزار میلیارد 
تومان ســهم مالیات بر درآمدها وصول شــد 
که نسبت به مدت مشــابه سال قبل رشد ۷۵ 

درصدی را به همراه داشت.
رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای ســازمان 
مالیاتی با بیان اینکه مالیــات بر ثروت هفت 
هزار و ۷۹۰ میلیارد تومان وصول شــد، بیان 
کرد: این رقم نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشــته که 3 هزار و ۹۰۰ میلیــارد تومان 
 بوده اســت، رشــد 1۰۰ درصدی را نشــان

 می دهد.
امیری ادامه داد: ۵۶ هزار میلیارد تومان درآمد 
مربوط به وصولی مالیــات در بخش کالاها و 
خدمات با ۷۴ درصد تحقق نســبت به بودجه 
و 3۹ درصد رشد نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته است.وی گفت: مالیات های مستقیم 
با ۵۹ درصد ســهم در کل درآمدهای مالیات 
بیشترین وصولی مالیاتی را به خود اختصاص 

می دهد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۱۳۷ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی تا پایان خرداد وصول شد

رشد وصول درآمدهای مالیاتی 

حمایت از ۷۰هزار طرح اشتغال زاییثبات قیمت گوشت قرمز در بازارگران فروشی خودروسازان مونتاژی بررسی می شود

چشم انداز تشکیل سرمایه مثبت شد

رکوردشکنی تولید و فروش شرکت های بزرگ
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فناوری و 
اطلاعات

۲۵ پروژه علمی نخبگان ایرانی خارج از کشور جایگزین 
سربازی شد

معاون مرکز تعاملات علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری گفت: نخبگان 
ایرانی خارج از کشور از ۲۵پروژه علمی جایگزین سربازی دفاع کردند و اکنون در مرحله 

دریافت کارت پایان خدمت هستند.
سید علی حسینی در مراســم اعطای کارت پایان دوره پروژه علمی جایگزین خدمت 
ســربازی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: از حدود ۳ ســال پیش طرحی را به ستاد کل 
نیروهای مسلح ارائه کردیم که متخصصان و فناوران ایرانی خارج از کشور که رزومه های 
ارزشمندی چه در حوزه آکادمیک و صنعتی دارند و با چالش نظام وظیفه مواجه هستند 

می توانند پروژه هایی را در ایران اجرا کنند.
وی با بیان اینکه این پروژه ها به عنوان پروژه های تخصصی جایگزین خدمت محسوب 
می شود ادامه داد: این مدل از چند سال پیش در بنیاد ملی نخبگان برای فارغ التحصیلان 

داخلی اجرا می شده است و از سال ۱۴۰۰ ما این مجوز را دریافت کردیم.
حسینی ادامه داد: مخاطبین این طرح فارغ التحصیلان ۱۰۰ دانشگاه برتر هستند و یا 
افرادی که در شــرکت های فناور در لبه تکنولوژی در خارج از کشــور فعالیت دارند و یا 

خودشان کارآفرین هستند و به عنوان مدیر عامل شرکت ها فعالیت می کنند.
معاون توسعه روابط علمی و سرمایه علمی مرکز تعاملات علمی فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری افزود: پلتفرم کانکت با هدف برقراری ارتباط بین متخصصان ایرانی 
با شرکت های دانش بنیان داخلی و دانشگاه ها ایجاد شده است و این افراد می توانند رزومه 
خود را در این پلتفرم بازگذاری و همچنین پرپوزال و طرحی که در ایران می خواهند اجرایی 

کنند در این پلتفرم آپلود کنند.
وی افزود: این طرح ها در کارگروه معاونت بررسی می شود و در صورت تایید با همکاری ستاد 

کل این پروژه ها تعریف و از زمانی تعریف پروژه این افراد از نظام وظیفه معاف می شوند.
به گفته وی مدت زمان پروژه ۱۲ تا ۲۴ ماه بوده و این افراد باید ۳ گزارش از فرآیند پیشرفت 
پروژه ارائه دهند و بعد از آنکه پروژه دفاع و تایید شد، کارت پایان دوره پروژه علمی جایگزین 

خدمت سربازی دریافت می کنند.
حسینی خاطرنشان کرد: امروز در این مراسم ۵ کارت صادر شد. از یکسال گذشته تاکنون 
حدود ۳۰۰ طرح تایید شــده و این افراد از میان فارغ التحصیلان دانشگاه های برتر دنیا 
هستند و رزومه های ارزشمندی دارند. از این ۳۰۰ پروژه، از ۲۵ پروژه دفاع شد و در مرحله 

چاپ کارت قرار دارند و از این تعداد ۵ کارت صادر و امروز به افراد اعطا شد.
حسینی در خصوص دانشــگاه های همکار در این پروژه گفت: ۲۰ دانشگاه اول ایران در 
رشته های فنی مهندسی پزشکی و مدیریت اقتصاد و همچنین هولدینگ های دانش 
بنیان یعنی شرکت هایی که دارای بخش تحقیق و توسعه هستند و می توانند میزبان این 
پروژه ها در داخل و انتقال تکنولوژی باشند به عنوان همکار طرح معرفی شدند. این طرح 
پروژه تخصصی جایگزین خدمت سربازی است و این احساس نشود که این افراد معاف از 

سربازی می شوند.
این مقام مسئول معاونت علمی ریاست جمهوری درباره اولویت ها و حوزه های مشمول 
این طرح گفت: ما ســعی کردیم حداقل در ۱۰ حوزه پیشــران مانند هوش مصنوعی، 
بیوتکنولوژی، نانوتکنولوژی اقتصاد، سلول های بنیادی، علوم شناختی کشاورزی و سایر 

حوزه های اولویت دار کشور که نیاز کشور را مرتفع کنند در این پروژه استفاده کنیم.

جایزه جشنواره خوارزمی به یک میلیارد تومان افزایش می یابد
معاون وزیر علوم و رئیس سازمان پژوهش های علمی صنعتی از افزایش جایزه جشنواره 
خوارزمی به یک میلیارد تومان خبر داد. حســن زمانیان در نشست خبری در سازمان 
پژوهش های علمی صنعتی گفت: سال گذشته سی و ششمین دوره جشنواره بین المللی 
خوارزمی، سیزدهمین دوره جشنواره جوان خوارزمی و اولین دوره از جشنواره فناوری و 
نوآوری را برگزار کردیم که جشنواره فناوری را به دلیل شعار سال و رویکرد جدید وزارت 
علوم برگزار کردیم. وی با بیان اینکه این جشنواره ها در سال جاری با قوت بیشتری برگزار 
خواهند شد، گفت: ما ساختار برگزاری این جشنواره ها را تغییر دادیم. سال گذشته جایزه 

برندگان نفر اول جشنواره ۲۰۰میلیون تومان و نفر دوم ۱۵۰میلیون تومان بود.
رئیس سازمان پژوهش های علمی صنعتی گفت: امسال اعلام می کنیم میزان جایزه نفر 

اول جشنواره های خوارزمی به یک میلیارد تومان افزایش می یابد.
وی درباره سختگیری در ارزیابی علمی طرح ها گفت: یک طرح باید از فیلترها و مراحل 
سخت علمی عبور کند تا بتواند حایز رتبه شود. زمانیان همچنین با اشاره به حضور محققان 
خارجی در جشنواره بین المللی خوارزمی افزود: هر کسی در خارج از کشور برنده جایزه 

خوارزمی شده است با افتخار از آن یاد می کند.

تأمین مالی پژوهش های دانش بنیان با تسهیلات ۲ میلیارد تومانی
بنیاد ملی علم ایران با پوشش 8۰ درصد هزینه ها و اعطای سقف ۲ میلیارد تومان برای 
طرح های پژوهشی و دانش بنیان قصد دارد فناوران را در تأمین مالی پروژه های شان کمک 
کند.بنیاد ملی علم ایران )صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران سابق( در نظر دارد در 
راستای پوشش ریسک طرح های پژوهش کاربردی شرکت های دانش بنیان مبلغی معادل 
۲ میلیارد تومان به صورت بلاعوض هزینه نماید. انجام پژوهش به ویژه در مراحل ابتدایی 
که در آن مطالعات پایه و کاربردی و یا ایده مورد بررسی قرار می گیرد، بسیار دشوار است؛ 
چرا که اولاَ فاصله زیادی تا بازار و فروش محصول دارد و ثانیاَ نیاز به هزینه های زیادی دارد. 
مجموع این دو عامل سبب می شود تا انجام پژوهش در این مراحل ریسک بالایی داشته 

باشد و شرکت های صنعتی و دانش بنیان به سراغ این دسته از  پژوهش ها نروند.
این بخش از هزینه ها به قدری مهم است که کشورهای توسعه یافته، سهم قابل توجهی 
برای آن در ســاختار بودجه قائل هســتند. برای مثال در ایالات متحده آمریکا در سال 
۲۰۲۲، 7۰8 میلیارد دلار هزینه شده اســت که ۱۵.۲ به پژوهش های بنیادین، ۱9.7 
درصد به پژوهش های کاربردی و 6۵.۱ به توسعه تخصیص یافته بود. از مجموعه ۱۳9.۵ 
میلیارد دلار هزینه شده در پژوهش های کابردی، ۳۲.۵ درصد آن )۴۵.۳۳ میلیار دلار( 
به وسیله دولت هزینه شده 67.۵ درصد از آن به وسیله بخش خصوصی، دانشگاه و سایر 
مؤسســات غیرانتفاعی هزینه شده است. در کشــور ایران با توجه به کم توجهی بخش 
خصوصی به پژوهش و هزینه کرد کم در آن ضروری است تا دولت نقش ویژه ای در ارائه 
پژوهانه های )گرنت( پژوهشی به صورت هوشمند داشته باشد و شرکت های دانش بنیان را 
به رفتار درآورد. بنیاد ملی علم ایران در نظر دارد با پوشش 8۰ درصد از هزینه ها و سقف ۲ 
میلیارد تومان، خلأ  مربوط به پژوهش های پرریسک شرکت های دانش بنیان را پر نماید و 
شرکت های دانش بنیان می توانند با ارائه یک تقاضای پژوهشی پرریسک و تأمین ۲۰ درصد 

از کل مبلغ پروژه می تواند در این برنامه شرکت نماید.
هدف این برنامه طراحی فرآیندی است که در آن:ریسک پژوهشی مربوط به شرکت های 
دانش بنیان کم شود.شرکت های دانش بنیان جهت انجام نوآوری ترغیب شده و انجام آن 
تبدیل به فرهنگ و رفتارشان شود.تولید محصولات پیچیده دانش بنیان و انتقال دانش از 
دانشگاه به صنعت تبدیل به رویه شود.به منظور تحقق اهداف فوق، پژوهش مطرح شده از 

سوی شرکت های دانش بنیان باید ویژگی هایی داشته باشد که به شرح زیر است:
تقاضا باید پژوهشی باشــد که این پژوهش می تواند برای بهینه سازی محصول قبل و یا 
ساخت محصول جدید باشد.دانش فنی تقاضای پژوهشی نباید در کشور موجود باشد.
تقاضای پژوهشی در راستای ساخت و تولید نسل بعدی شرکت های دانش بنیان باشد. 
به عبارت دیگر، محصول مرتبط با آن پژوهش اگر دارای رقیب جدی در داخل و خارج از 

کشور است باید تفاوت شاخصی با آن محصولات داشته باشد.
انجام این پژوهش باید در قالب برون سپاری توسط شرکت دانش بنیان انجام شود. به عبارت 
بهتر اگر شرکت قصد داشته باشد به صورت تحقیق و توسعه داخلی تقاضای پژوهشی خود 
را انجام دهد حمایت این برنامه به آن تعلق نمی گیرد. برون سپاری به فرد، هسته و یا شرکتی 
تعلق می گیرد که پژوهشگر اصلی آن یک عضو هیئت علمی وابسته به یکی از موسسات 

آموزش عالی در داخل کشور باشد.

اخبار

رئیس پارک علــم و فناوری 
دانشــگاه تربیت مــدرس از 
صادرات بیش از یک میلیون 
دلاری شرکت های مستقر در 
این پارک در یک سال گذشته 
خبر داد و گفت: بیش از ۲ هزار نفــر به طور تخصصی 
در این شرکت ها مشــغول به فعالیت هستند. حسین 
نادری منش درمورد فعالیت شــرکت های مســتقر در 
پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس اظهار داشت: 
شرکت های مستقر در این پارک در چهار سال گذشته 
به طور جدی فعال شدند و در بخش صادرات رشد خوبی 

داشتند.
وی با بیان اینکه صادرات این شــرکت ها به کشورهای 
مختلف از جمله عراق و ترکیه بوده اســت، یادآور شد: 
گزارش های یک سال گذشته نشــان می دهد که رقم 
صادرات شــرکت های مســتقر در پارک علم و فناوری 
دانشــگاه تربیت مدرس بیش از یک میلیون دلار بوده 
است، این در حالی است که هنوز از بسیاری توانمندها ی 
و استعدادهای صادراتی شرکت های مستقر در این پارک 
استفاده نشده است. رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه 
تربیت مدرس یادآور شد: براساس گزارش های مالیاتی 
نزدیک به هزار میلیارد گردش مالی شرکت های مستقر 

در این پارک در یک سال گذشته بوده است.
نادری منش با بیان این که پارک علم و فناوری دانشگاه 
تربیت مدرس هاب پارک های علم و فناوری کشورهای 
مستقل مشــترک المنافع )CIS( اســت، گفت: یکی از 
شرکت های مستقر در این پارک در اتاق بازرگانی کشور 
ازبکستان عضو اســت و نماینده رســمی پارک علم و 
فناوری دانشگاه تربیت مدرس در این کشور است، البته 
معاونت فناوری وزارت علوم، پارک علم و فناوری دانشگاه 
تربیت مــدرس را به عنوان نماینــده و هاب پارک های 

ایرانی در این کشور اعلام کرده است.
وی محصولات صادراتی شرکت های مستقر در پارک علم 
و فناوری تربیت مدرس را شامل تجهیزات و مواد اولیه 
پزشکی، فناوری اطلاعات، فناوری های زیست فناوری 
)بیوتک( و دارویی، داروهای مکمل و گیاهی عنوان کرد.

پنج حوزه فعالیت شــرکت های مستقر در 
پارک علم و فناوری تربیت مدرس

رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس حوزه 
فعالیت شرکت های مستقر در این پارک را در پنج بخش 
سلامت، فناوری اطلاعات، کشاورزی و تغذیه و مهندسی 
و مواد و انرژی عنوان کرد و اظهار داشت: در حوزه سلامت 
شرکت های تجهیزات پزشــکی، دارویی و زمینه های 

مرتبط با پزشکی فعال هستند، در حوزه فناوری اطلاعات 
هم بیش از ۳۰ شرکت در این حوزه فعالیت می کنند.

نادری منش ادامه داد: در حوزه کشــاورزی و تغذیه هم 
دانشکده های دانشگاه تربیت مدرس مرتبط با کشاورزی 
و بخش های مختلف صنایع غذایــی فعالیت می کنند، 
حوزه مهندسی و مواد و حوزه انرژی نیز شامل انرژی های 

نو و تجدیدپذیر، نفت و گاز هستند.
وی درمورد چگونگی شکل گیری پارک علم و فناوری 
دانشگاه تربیت مدرس هم گفت: طرح تأسیس پارک علم 
و فناوری در این دانشگاه در سال ۱۳8۱ پیشنهاد شد. 
اساسنامه مرکز رشد به  عنوان پیش نیاز تأسیس پارک 
علم و فناوری پس از طی مراحل قانونی در سال ۱۳8۲ 

در هیأت امنا دانشگاه به تصویب رسید.
رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس افزود: 
در همان ســال مرکز رشد دانشــگاه تربیت  مدرس با 
پذیرش تعدادی واحد فناور فعالیت خود را آغاز کرد و به 
دنبال آن افتتاح رسمی پارک علم و فناوری مدرس در 

مرداد ماه ۱۳8۴ صورت گرفت.
نادری منش ادامه داد: روند افزایش تعداد واحدهای فناور 
تحت پوشش تا سال ۱۳96 به  کندی ادامه یافت. از اواخر 
سال ۱۳96 با تغییر نگاه وزارت علوم و اهمیت کارآفرینان 
و افزایش شرکت های دانش بنیان، فعالیت های پارک علم 
و فناوری در راســتای کمک به تبدیل شدن به دانشگاه 
کارآفرین افزایش یافته و دور جدید فعالیت های پارک با 
خرید ساختمان مرکز رشد در مجاورت دانشگاه آغاز شد.

وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر ایــن مجموعه با 
برخورداری از دو پردیس به وسعت ۲۰ هکتار از مجموع 
6۰ هکتار واقع در شمال شــرق تهران در اتوبان شهید 
بابایی، 6/۴ هکتار در غرب تهــران در بلوار پژوهش در 
پردیس کشاورزی دانشگاه مصمم است با تبدیل دانشگاه 
تربیت مدرس به دانشگاه نسل چهارم، دانشگاه کارآفرین 
پاسخگو و کنشــگر در رفع نیازهای کشور باشد و نقش 

شایسته ای را در اقتصاد محلی و ملی ایفا کند.
رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس گفت: 
بیش از ۱7۰ شــرکت در پارک علم و فناوری دانشگاه 
تربیت مدرس مستقر هستند که این عدد با توجه به رشد 
شرکت ها و خارج شدن برخی ازآنها از پارک و جایگزینی 
شرکت های جدید دائما متغیر است البته در حال حاضر 
با ۳۰۰ تقاضــای پذیرش فعالیت در ایــن پارک و نبود 

ظرفیت خالی روبرو هستیم.
نادری منش افــزود: برخی شــرکت های مســتقر در 
این پارک در مرحله پیش رشــد هســتند، همچنین از 
۱7۰ شرکت مستقر 6۰ شرکت رشــد یافته هستند و 
همین تعداد هم دانش بنیان ها هســتند. بر اساس آمار 
اعلامی شــرکت ها بیش از ۲ هزار نفر به طور تخصصی 
دراین شرکت ها مشــغول به فعالیت هستند که بیش 
از ۳۰۰ نفــر دارای مدرک دکتری، حــدود 6۰۰ نفر با 

مدرک کارشناسی ارشد و به همین تعداد دارای مدرک 
کارشناسی هستند.

ناحیه نوآوری تربیت مدرس به زودی افتتاح 
می شود

رئیس پــارک علم و فناوری تربیــت مدرس همچنین 
درباره ناحیه نوآوری این دانشگاه گفت: ناحیه نوآوری 
دانشــگاه تربیت مدرس جزو دو ناحیه اولیه مورد تایید 
شــهرداری و معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری است که با تغییرات جدید طی 
روزهای آینده با حضور شهردار تهران، روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور و وزیــران علوم و بهداشــت و درمان و 

آموزش پزشکی افتتاح می شود.
نادری منش افزود: این ناحیه حــدود ۴۵۰ هکتار و در 
قلب تهران قرار دارد که از غرب به اتوبان شهید چمران، از 
شمال به جلال آل احمد تا میدان گلها، از شرق به خیابان 
کارگر و از جنوب به خیابان انقلاب منتهی می شود که در 
تغییرات اخیر پارک لاله هم جزو ناحیه نوآوری دانشگاه 

تربیت مدرس قرار می گیرد.
وی به شــرکت این پارک در رویدادهای مهم اشــاره 
کرد و یادآور شــد: طــی دو هفته اخیر پــارک علم و 
فنــاوری دانشــگاه تربیت مــدرس در دو نمایشــگاه 
الکامپ و شهرهوشمند شــرکت کرد که مورد استقبال 
بازدیدکنندگان و تعاملات جدی با متقاضیان خدمات 

شرکت های پارک قرار گرفت.
رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه تربیت مدرس افزود: 
پارک علم و فناوری این دانشــگاه در بیست و ششمین 
نمایشــگاه بین المللی الکامپ حضور فعال داشت و با 
حدود ۱۵ غرفه دستاوردهای خود را به نمایش گذاشت 
که بسیار امیدوار کننده وقابل تحسین بود و مورد توجه 
بازدیدکنندگان نمایشــگاه قرارگرفت و مســئولان و 

مدیران کشور نیز از دســتاوردها و محصولات شرکت 
های پارک علم و فناوری بازدید کردند.

نادری منش حضور پارک علم و فناوری تربیت مدرس 
در نمایشگاه شهر هوشند ایران را بسیار مثبت ارزیابی 
کرد و گفت: 9 شــرکت دانش بنیان و فناور عضو پارک 
محصولات، خدمات و دســتاوردهای خــود را در این 
نمایشــگاه عرضه کردند. ایــن دســتاوردها در حوزه 
هوشمندسازی،  زیست بوم شــهری، کاهش هزینه از 
منظر چگونگی برخورد با پسماندها و از منظر خدمات 
دهی به شهروندان می تواند بسیار کمک کننده باشد. 
این شــرکت ها می توانند در آینده در مســیر خدمت 
شهری هوشمند فعالیت کنند. نادری منش تاکید کرد: 
هیچ بخشی از کشور نمی تواند جای پارک ها را در تبدیل 
دانش به سرمایه بگیرد و نقش پارک های علم و فناوری 

در این خصوص بسیار حائز اهمیت است.

افتتاح مدارس کارآفرینی از برنامه های آینده
وی درمورد برنامه های آتی پارک علم و فناوری دانشگاه 
تربیت مدرس گفت: ایجاد مدارس کارآفرینی، حمایت از 
پایان نامه های کاربردی تحت عنوان هسته رویش و کمک 
به استقرار شرکت ها در پارک با توجه تعداد زیاد متقاضیان 

برای حضور در پارک از جمله برنامه های آینده است.
رئیس پــارک علم و فنــاوری تربیت مــدرس به رتبه 
بندی پارک های علم و فناوری اشاره کرد و یادآور شد: 
پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران در رتبه بندی 
جدید »رویت پذیــری پارک های علم و فنــاوری« با 
پشــتیبانی معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم بیش 
از 6۰ پارک استانی و دانشگاهی را در دهک های الماس، 
پلاتین، طلا، نقره و برنز این رتبه بندی دسته بندی کرد 
که جای افتخار دارد که اعلام کنم پارک علم و فناوری 
دانشگاه تربیت  مدرس در این رتبه بندی در گروه اول یا 

رتبه یک گروه الماس قرار گرفته است.

گردش مالی شرکت ها هزار میلیارد تومان است

صادرات یک میلیون دلاری پارک فناوری تربیت مدرس
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات در پاسخ به گلایه برخی کاربران درباره 
سرعت اینترنت گفت: اینترنت ثابت در مقایسه با قبل 

۲۰ درصد سریع تر شده است.
عیسی زارع پور امروز در برنامه پاسخگویی بی واسطه 
اعضای هیأت دولت به مطالبــات مردمی در خصوص 
مشکل یکی از کاربران درباره فیلترینگ و ضعیف شدن 
اینترنت تصریح کرد: موضوع فیلترینگ فقط مربوط به 
وزارت ارتباطات نیســت، در آینده به سمت دیجیتال 
شدن و استفاده از اینترنت اشیا و حتی خانه هوشمند 
پیش می رویم و لازم است پلتفرم های داخلی در کشور 

حضور داشته باشند.
وی افزود: وظیفه مــا در وزارت ارتباطــات و فناوری 

اطلاعات این است که جایگزین پلتفرم های خارجی را 
پیدا کنیم. از سوی دیگر همچنان نزدیک ۴۰ میلیون 
نفر از پلتفرم های داخلی استفاده می کنند و این بدین 

معناست که استقبال همچنان وجود دارد.
وزیر ارتباطات ادامه داد: چند هزار سایت خطای ۴۰۳ 
می دهد که نشان می دهد آنها ما را تحریم کرده اند لذا 
ما سرویس online.۴۰۳ راه اندازی کردیم تا تحریم 

شان را دور بزنیم.

زارع پور همچنین در خصوص نارضایتی یکی از کاربران 
در خصوص اینترنت در شهر همدان گفت: برای بررسی 
سرعت اینترنت می توان به سایت اسپید تست مراجعه 
کرد و همچنین تست ســرعت داد و برای این موضوع 
فیبر نوری را در نظر گرفتیم. با مقایسه سرعت اینترنت 
ثابت نسبت به گذشــته می توان گفت که ۲۰ درصد 
سرعت افزایش یافته اســت اما هنوز در جایگاه خوبی 

نیستیم.

وی همچنین تاکید کرد: هیچ ســایت علمی در ایران 
فیلتر نشــده اســت.وزیر ارتباطات گفت: رسانه های 
خارجی که بیش از یک میلیون کاربر دارند حتماً باید 
در داخل کشور مانند قوانینی که در اروپا وجود دارد، 

نمایندگی داشته باشند.
گفتنی اســت، در راستای دســتور رئیس جمهور به 
وزرا، معاونــان و مدیــران دولتــی، وزیــر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات با برخــی از کاربــران گفتگوی 
مستقیم داشت. در این ارتباط مستقیم به موضوعات 
دیگری از جملــه مشــکل بازنشســتگان مخابرات 
 و پرداختی ســنوات بــه کاربران مخابــرات و… نیز 

پرداخته شد.

به دنبال پیگیری وزارت ارتباطات بــرای فعالیت قانونی 
اینترنت ماهواره ای در کشور، به تازگی اعلام شد که اتحادیه 
جهانی مخابرات استارلینک را به رعایت قوانین سرزمینی 

ایران ملزم کرده است.
در تعریف اینترنت ماهواره ای گفته شده که امواج از طریق 
ماهواره ارســال می شــود و کاربر برای دریافت آن باید از 
تجهیزات مخصوص آن یعنی دیش و دریافت کننده امواج 
استفاده کند. کارشناسان معتقدند اگر این نوع از اینترنت 
فراگیر شود، احتمال تولید تجهیزات آن با قیمت کمتر هم 
ممکن خواهد بود یا حتی سیم کارت هایی مانند آنچه در 
تلفن ماهواره ای استفاده می شود، تولید خواهد شد اما هنوز 

برای رسیدن به این مراحل زود است.
اما نکته قابل توجه این است اینترنت ماهواره ای بیشتر در 
شرایطی به کار می رود که دسترسی معمولی به اینترنت 
)کابلی، فیبر نوری، دایال-آپ و بی سیم( امکان پذیر نیست 
یا از کیفیت پایینی برخوردار است. ماهواره  می تواند با توجه 
به ویژگی های ذاتی خود همچون پایداری، انعطاف پذیری، 
تأخیر کم و تأمین ظرفیت قابــل ملاحظه و ارزان قیمت، 
کمک شــایانی در کاهش شــکاف دیجیتال در کشور و 
سیگنال رســانی به مناطق محروم و دورافتاده داشته و به 
عنوان بخش مهمــی در لایه زیرســاخت و خدمات پایه 
معماری شبکه اینترنت نقش آفرین اســت. در این راستا 
شرکت فضایی اســپیس ایکس پروژه اینترنت ماهواره ای 
"استارلینک" را در سال ۲۰۱۵ با هدف فراهم کردن پوشش 

گسترده اینترنت آغاز کرد.
در ایران مرکز ملی فضای مجازی در ســال های گذشته، 
رویکرد خود را درباره منظومه های ماهواره ای اینگونه مطرح 

کرد که اپراتورهای ماهواره ای ملزم به فعالیت طبق معاهدات 
بین المللی در حوزه فضایی و اصول و مقررات سازمان ملل 
و اتحادیه های تخصصی مربوطه هســتند و باید قوانین و 
مقررات ملی کشــورها را برای حفظ استقلال و حاکمیت 
دولت ها در حوزه ارتباطات و صیانت از گذرگاه های رسمی 
تبادل اطلاعات را به منظور جلوگیری از هرج و مرج و مقابله 

با جرایم سایبری رعایت کنند.
در نهایت با گذشت زمان، با شــروع پاییز در سال گذشته 
خبرهایی مبنی بر فعالیت اینترنت ماهواره ای منتشر شد؛ 
در واقع مدیرعامل این شرکت اعلام کرد نزدیک به ۱۰۰ 
استارلینک فعال در ایران دارد. ایران هم به موازات گسترش 
فعالیت اینترنت ماهوراه ای در سایر کشورها موضع خود 

نسبت به این موضوع را اعلام کرده است.
در این راســتا وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات درباره 
امکان فعالیت استارلینک در کشور گفته است که از فعال 
شــدن اپراتورهایی که اینترنت ماهوره ای ارائه می دهند 
اســتقبال می کنند و در حال حاضر ســه اپراتور هستند 
 که اینترنت ماهــوره ای را در نقاط دورافتاده روســتایی

 ارائه می کنند.
او تأکید کرد طبق قواعد بین المللــی هر اپراتور اینترنت 
ماهواره ای که بخواهد در قلمروی یک کشور سرویس ارائه 
کند باید قواعد سرزمینی آن کشور را رعایت کند. طبق گفته 
وی، این قواعد  به همه این اپراتورها از جمله اســتارلینک 
ابلاغ شده است و اگر این قواعد را بپذیرند، از فعالیت آنها 
استقبال می کنند؛ در واقع ۳۰۰۰ روستا وجود دارد که هنوز 
به اینترنت متصل نیستند که با این اقدام می توان آن ها را به 

اینترنت متصل کرد.

تهران- ایرنا- مدیرکل مرکز رشد و نوآوری واحد علوم 
و تحقیقات گفت: امسال بیش از ۱۰۰ دانشجو به عنوان 
کارآموز در مرکز رشــد جذب و بیش از ۱۵ دانشجو در 

شرکت های مستقر در این مرکز استخدام شدند.
رضا کاظم پور درباره برنامه های این مرکز در حوزه جذب 
و درآمدزایی اظهار داشت: امسال با توجه به توسعه ای 
که در فضای فیزیکی داشته ایم، شــاهد افزایش ۳۰ تا 
۴۰ درصدی درآمدزایی نسبت به سال گذشته هستیم. 
همچنین از نظر بخش مشارکت با شرکتها، تمهیداتی 
در نظر گرفته شــده که بتوانیم درآمدزایی و طرح های 

درآمدزا را در مرکز رشد ارتقا دهیم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر 6۰ هسته و 8۳ شرکت 
فناور و دانش بنیان در مرکز رشــد حضور دارند، افزود: 
۲۱ شرکت از این شرکت ها، موفق به اخذ مجوز دانش 
بنیانی از معاونت علم و فناوری ریاست جمهوری شدند. 
همچنین در مرکز رشــد از نظر ارتقــای کمی فضا و 
امکانات جدید، فضای موجود در طول یک سال از ۳۳۰۰ 

مترمربع به ۵ هزار متر مربع افزایش یافته است.
به گفته مدیرکل مرکز رشــد و نــوآوری واحد علوم و 
تحقیقات، تعداد شرکت ها از 76 شرکت به بیش از ۱۴۰ 
شرکت رسیده و تعداد شرکت های دانش بنیان از هشت 

به ۲۱ شرکت دانش بنیان افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه در مرکز رشد در توسعه کمی و در توسعه 
کیفی شاهد ارتقا بوده ایم، گفت: در حال حاضر در مرکز 
رشد، ۱۲7 محصول دارای مجوز و 87 محصول بدون 
مجوز داریم. یکی از مهمترین دستاوردهای مرکز رشد 
این واحد در سال گذشته، کسب رتبه یک مراکز رشد 

کشور بوده و سعی بر این است در جشنواره فرهیختگان 
دانشگاه آزاد اســلامی نیز موفق به کســب رتبه یک 

کشوری شویم.
کاظم پور با بیان اینکه مرکز رشد واحد علوم و تحقیقات 
از نظر توسعه فضای فیزیکی و تعامل با سایر مراکز رشد 
کشور وضعیت بسیار خوبی دارد، افزود: بسیاری از هسته 
های فناور که توان پذیرش آنها را نداریم، به سایر مراکز 

رشد دانشگاه آزاد اسلامی معرفی می کنیم.
وی تصریح کــرد: ظرفیت واحد علــوم و تحقیقات در 
حوزه فناوری و اکوسیستم های فناور بسیار بالا است و با 
زحمات همکاران توانسته ایم بیشترین ظرفیت را برای 
پذیرش افراد دارای ایده و تبدیل ایده های آنها به محصول 

کاربردی و تولید ثروت در کشور ایجاد کنیم.
مدیرکل مرکز رشــد و نوآوری واحد علوم و تحقیقات 
ادامه داد: امسال ۱۰۰ دانشجو به عنوان کارآموز در مرکز 
رشد جذب و بیش از ۱۵ دانشجو در شرکت های مستقر 
در مرکز رشد استخدام شدند و توانستیم ظرفیت تنفس 

دانشجویان را در اکوسیستم های فناوری ایجاد کنیم.
کاظم پور گفت: این موفقیت با تلاش همکاران دانشگاه 
در این حوزه، به ثمر رسیده است و آمادگی کامل برای 
همکاری و پذیرش افراد صاحب ایده در این مرکز وجود 
دارد، زیرا با راه اندازی میــز نوآوری می توانیم با حداقل 
قیمت، ایده های نو را در اکوسیستم فناوری واحد علوم و 

تحقیقات قرار دهیم.
وی افزود: دانشگاه آزاد اسلامی در اکوسیستم فناوری 
نقش بســزایی دادر و می تواند بسیاری از دغدغه های 

کشور را به خوبی رفع و زمینه ساز پیشرفت کشور شود.

وزیر ارتباطات:

اینترنت ثابت ۲۰ درصد سریع تر شد

جذب بیش از ۱۰۰ دانشجوی کارآموز در مرکز رشد دانشگاه علوم تحقیقاتسرنوشت فعالیت استارلینک در ایران مشخص شد؟
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رئيس سازمان حفظ نباتات كشور از حذف 19 سم پرخطر از چرخه 
مصرف بخش كشاورزي در سال گذشته و اصلاح 25 سم مصرفي اين 
بخش خبر داد و گفت: اميدواريم تا دو ماه آينده، فروشگاه غيرمجاز 

سموم در كشور نداشته باشيم. 
به گزارش تســنيم، محمدعلي باغســتاني با اعــلام اين مطلب در 

سي وششــمين ســمينار ســالانه حفظ نباتات افزود: در راستاي 
ساماندهي و نظارت بر توليد، واردات و توزيع سموم در فروشگاه ها، 

انجمن توزيع كنندگان سموم تشكيل مي شود. 
باغستاني اظهار داشــت: با اجراي طرح ســاماندهي سموم، تعداد 

فروشگاه هاي مجاز به 4500 باب افزايش يافته است. 

وي ابراز اميدواري كرد تا دو ماه آينده، فروشگاه غيرمجاز سموم در 
كشور نداشته باشيم. 

رئيس سازمان حفظ نباتات كشور گفت: در پي اقدامات اين سازمان 
در زمينه رفع موانع صادرات محصولات باغي طي 2 سال اخير، موانع 

صادرات انار ايران به كشور كره رفع شده است. 

استفاده از 19 سم پر خطر ممنوع شد

در كشــور مــا بــه دليل 
قيمت بالاي گوشت قرمز، 
سرانه مصرف آن پايين تر 
از كشــورهاي ديگر است 
با اين وجود جالب اســت 
بدانيــد توليد كننــدگان اين گوشــت هاي گران 
قيمتي كه همه از گراني آن مي نالنــد، تقريبا در 
معرض ورشكســتگي قرار دارنــد. پرواربندي در 
كشور ما در شرايطي قرار دارد كه از نظر اقتصادي 
اصلا براي ايــن توليد كنندگان صرفــه اقتصادي 
ندارد و ســود اصلي گراني گوشــت را واسطه ها 
مي برند. بــه همين دليل برخــي توليد كنندگان 
معتقدند اگر روال پرواربندي به همين گونه ادامه 
يابد و توليد كنندگان گوشــت قرمز در كشــور از 
نظر مالي در همين وضع باشــند تا 10 سال ديگر 
 كسي به صورت صنعتي در كشور ما به اين حرفه 

نخواهد پرداخت. 

تفاوت 3 برابري قيمت از پرواربندي تا 
قصابي

تفاوت فاحشي بين قيمت گوشت خريداري شده 
از پرواربندان و قيمــت عرضه به مردم وجود دارد. 
حاصل دسترنج ماه ها تلاش و زحمت دامداران با 
قيمتي بسيار نازل از آنها خريداري شده و در بازار 
تقريبا به 3 برابر قيمت به مردم فروخته مي شــود. 
منصور خلج از دامداراني كه توليد كننده گوشــت 
قرمز در كشور هستند، در گفتگو با »كسب وكار« 
گفت: در حال حاضر در تهران و شهرستان هاي آن 
قيمت گوشــت دام زنده كه از پرواربندها خريده 

مي شــود، چيزي حدود 9هزار و 500 تا 10هزار 
تومان است. درحالي كه گوشتي كه در سطح شهر 
به مردم عرضه مي شــود،  كيلويي 28 هزار تومان 
است. وي در ادامه گفت: متاســفانه همه ترجيح 
مي دهند بــه جاي فعاليت اقتصــادي توليدي در 
كشور به كار دلالي و واســطه گري بپردازند و اين 
مساله در اين حرفه بيداد مي كند. وي عامل اصلي 
جولان دلالان را كمبود نقدينگي توليد كننده ها و 
دامداران دانســت و افزود: هرچند امسال به سبب 
فراواني و قيمت مناســب نهاده هاي دامي، ما در 
وضعيت بهتري نسبت به ســال قبل قرار داريم و 
قيمت هاي تمام شده براي ما كمتر شده است اما 
در كل در اين حرفه دامدار بايد هزينه هايي را صرف 

علوفه و واكسن ونگهداري دام ها كند كه بسيار بالا 
هستند ولي در پايان،  واسطه ها به راحتي و بدون 
هيچ زحمتــي دام ها را با قيمــت پايين مي خرند. 
دامداران هم به دليل كمبود نقدينگي ونياز مالي 
ناچارند عملا بــه عنوان كارگران اين واســطه ها 
در آيند و هرســاله بدون هيچ چون وچرايي دام ها 

ي شان را به آنها بفروشند.

واحد هاي صنعتــي پرواربندي در حال 
تعطيلي

وي درادامه گفت به دليل هميــن ضرر و زيان ها 
كسي به غير از روستاييان و عشايري كه به صورت 
كاملا سنتي دامداري مي كنند، به اين حرفه راغب 

نيستند. در حالي كه كشــور ما به دليل نياز بالا به 
گوشت وارداتي، مي تواند بازار خوبي براي گوشت 
 باشــد. وي درباره حمايت و برنامــه دولت گفت: 
مــا به طــور كامــل ازدولــت نااميد هســتيم و 
حتــي ترجيــح مي دهيم بــا وجود مشــكلات 
زيادمــان دولت اصــلا وارد نشــود زيــرا تجربه 
نشــان داده اســت كــه در هر محصولــي دولت 
ورود پيــدا كرده، شــرايط بــراي توليد كننده ها 
بدتر شــد. وي علــت ايــن مســاله را ناآگاهي و 
 بي تجربگي كســاني دانســت كه در اين زمينه ها 
مشــغول برنامه ريــزي هســتند. وي افــزود: 
مــا در اســتان تهــران بــه مراتــب شــرايط 
 بهتري نســبت به پرواربنــدان در اســتان هاي 

ديگر داريم. 
خلج بيان كرد: در كشــور ژاپن ســود تسهيلاتي 
كه به كشــاورزان و دامداران داده مي شود چيزي 
حدود 0/2 درصد اســت. چيزي كه ما خواب آن 

را مي بينيم.
 علاوه بــر اين وام هــاي 5تا 15 ســاله بــه آنها 
كمــك مي كنــد تــا توليد خــود را بــه صورت 
كامــلا صنعتي و حرفــه اي دنبال كننــد و با بالا 
 رفتن توان مالي شــان ديگر وابســته به دلال ها 

نباشند. 
عليرضا عزيز اللهي، مديرعامــل اتحاديه دامداران 
نيز با بيان اينكه شــرايط توليدكنندگان گوشت 
قرمــز از توليد كنندگان شــير خام بدتر اســت، 
ميزان توليد گوشــت قرمز را 900 هزار تن اعلام 
 كرد. چيزي كــه در مقابل زحمــات و هزينه آنان 

واقعا ناچيز است. 

»كسبوكار«وضعيتتوليدگوشتقرمزدركشوررابررسيميكند

پرواربندي صنعتي در گرداب كمبود  نقدينگي

روسيهبهجايتركيهموادغذايي
راازايرانميخرد

با ايجاد تنش در روابط بين روســيه وتركيه، 
كشور روسيه اجازه ورود بسياري از تجار تركيه 
را به اين كشــور نداد و در اقدامــي از واردات 
مواد غذايي اين كشــور جلو گيري كرد. يك 
مقام شهر كراسنودار روســيه گفت: روسيه 
مي تواند توقف واردات مــواد غذايي از تركيه 
را با كالاهــاي وارداتي از ايــران، آذربايجان، 
آبخازيا و ديگر كشورها جبران كند. به گزارش 
تســنيم، دپارتمان مصرف كنندگان شــهر 
كراسنودار روســيه اعلام كرد: منطقه كوبان 
روســيه مي تواند كمبود وجود مــواد غذايي 
ترك را با كالاهاي وارداتي از ايران، آذربايجان، 
آبخازيا و ديگر كشورها تامين كند. بر اساس 
گفته يك منبع آگاه در اين دپارتمان، در 6 ماه 
گذشــته تركيه حدود 90 هزار تن مركبات، 
150 تن سيب زميني، 30 تن پياز و سير و 10 
تن خيار به منطقه كوبان روسيه صادر كرده 
اســت. اين منبع آگاه گفت: »ما نمي توانيم 
بگوييم كه تحريم كالاهاي ترك تاثيري منفي 
بر وضعيت اقتصادي منطقه خواهد گذاشت. 
حداقل نمايندگان تجاري و به ويژه بنگاه هاي 
اقتصادي بزرگ عمده فروشــي كــه ميوه و 
سبزيجات را از خارج وارد مي كنند، تامين كالا 

از ديگر كشورها را آغاز كرده اند.«
وي افزود، به ويــژه در كوتاه مدت اين منطقه 
مي توانــد محصولات ضــروري مــورد نياز 
مصرف كنندگان خود را از ايران، آذربايجان، 
آبخازيا، ازبكستان، مراكش، آفريقاي جنوبي، 
آرژانتين، مصر و چين تامين كند. كوبان داراي 

روابط تجاري با اين كشورهاست. 

خبر

قاچاق5تنپياززعفران
مديركل دفتر مبارزه با قاچاق كالاهاي هدف 
ســتاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز، از 
قاچاق بيش از 5 تن پياز زعفران در نيمه اول 
سال به ويژه به كشور افغانســتان خبر داد و 
اعلام كرد: با توجه به قاچاق شــير خشك، به 
مردم هشدار مي دهيم از خريد اين محصول 
از بقالي ها و دستفروشــي ها خودداري كنند 
و شماره بهداشــتي محصول مورد توجه قرار 

گيرد. 
به گزارش ايســنا، عباس نخعي در نشستي 
خبري با بيان اينكه كشفيات محصولات باغي 
به ويژه مركبات در سه ماهه ابتدايي سال بالا 
بود، اظهار كرد: اين كشفيات در سه ماهه دوم 
ســال كاهش يافت و همزمان طرح هايي كه 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا در استان هاي هدف 
انجام داد منجر به كاهش قاچاق مركبات به 
ويژه در مرزهاي جنوبي شد. وي با بيان اينكه 
در محصولات زراعي شاهد رشد قاچاق بوديم، 
افزود: محصولاتي مثــل برنج، انواع حبوبات، 
بادام زميني، ســير، كنجد و انــواع گياهان 
دارويي مجموعا حدود 5ميليون و 210 هزار 
كيلوگرم در نيمه اول سال جاري كشف شد 
و بيشترين ميزان را برنج با 3ميليون و 507 
كيلوگرم به خود اختصاص داد. نخعي با بيان 
اينكه در نيمه ابتداي سال 320 هزار كيلوگرم 
پرتقال، 147 هــزار كيلوگرم ليموترش و 56 
هزار و 400كيلوگرم نارنگي كشــف شد، از 
معدوم شــدن 100 درصد اين اقلام خبر داد 
و بيان كرد: با توجه به مــاده 12 قانون حفظ 
نباتات و با اعــلام نظر مراجــع مربوطه اين 
مركبات معدوم شــدند، چون مطابق قانون 
هرگونه مركباتي كه وارد كشور مي شود بايد 
مبدا توليــدي آن مورد تاييد قــرار گرفته و 
شرايط حمل آن نيز مهم است و ساير فاكتورها 
نيز از نظر آلوده نبودن بايــد مورد تاييد قرار 
گيرد. ضمن اينكه بــا مركبات معمولا مگس 
مديترانه اي نيز وارد مي شــود؛ بنابراين از دو 
منظر كه يكي براي مــردم و ديگري امكان 
آلودگي  باغات است مجبوريم كه اين مركبات 

را معدوم كنيم. 

آزادســازيقيمتنــانبراي
ارتقايكيفيت

مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران گفت: 
پيشنهاد آزادســازي قيمت نان براي ارتقاي 
كيفيت و حمايت از توليدكنندگان زنجيره توليد 
گندم تا نان است. علي قنبري افزود: هم اكنون 
به دليل »دوگانگي قيمت ها بين گندم، آرد و 
نان« همه توليدكنندگان اين زنجيره از جمله 
گندمكاران، كارخانجات آرد و نانوايي ها ناراضي 
هستند و انتظار دارند در ازاي افزايش كيفيت 
نان، قيمت اين محصولات نيــز افزايش يابد 
درحالي كه مصرف كنندگان نيز از كيفيت بد 
نان گله مندند. به گزارش ايرنا، وي اظهار داشت: 
بنابراين هركيلوگرم گندم با قيمت يك هزار و 
155 تومان از كشاورزان خريداري و با توجه به 
فرآوري و هزينه هاي جانبي كيلويي يك هزار 
و250 تومان تمام مي شود؛ درنهايت هركيلوگرم 
آرد با نرخ 665 تومان در اختيار نانوايي ها قرار 
مي گيرد كه بيانگر مابه التفاوت قابل توجهي 
اســت. وي اضافه كرد: همچنين قيمت تمام 
شده گندم وارداتي نسبت به گندم توليد داخل 
پايين تر است بنابراين زمينه براي سوءاستفاده 
برخي فراهم مي شود تا گندم وارداتي را به جاي 
گندم توليد داخل به عنوان خريد تضميني به 
فروش برســانند. وي ادامه داد: از سوي ديگر 
باوجود نظارت هاي شديد و برگزاري دوره هاي 
آموزشي و بهداشتي، همچنان نان بي كيفيت 
به دســت مصرف كنندگان مي رســد؛ آن هم 
درحالي كه دولت سالانه بيش از 5 هزار ميليارد 
تومان يارانه براي نان مي پــردازد. وي تصريح 
كرد: بنابراين براي اين روش بايد يارانه 5 هزار 
ميليارد توماني دولت حذف شود و از محل اين 
صرفه جويي حدود 3 هــزار ميليارد تومان به 
شكل مستقيم در يارانه نان اقشار آسيب پذير 

تزريق شود. 

اخبار

كشاورزي

در نظر بســياري از ما اســب يك حيوان لوكس و 
اشرافي اســت كه افراد ثروتمند براي تفريح خود، 
نگهداري مي كننــد و عده معــدودي به پرورش 
و مســابقات اســب علاقه مند هســتند، درحالي 
كه چنين نيســت و در بســياري از اســتان هاي 
كشور،خريد و فروش اسب امری مرسوم است. در 
كشور ما قيمت اســب از يك ميليون تومان شروع 
می شود و در برخی از موارد به  2 ميليارد تومان نيز 
می رسد. يعني شما مي توانيد با يك ميليون تومان 
صاحب اسب شــويد و اين ورزش را دنبال كنيد. 
ورزشي كه به قول اسب سواران، از لذت بخش ترين 
ورزش هاي دنياســت. به گفته پرورش دهندگان 
اســب پرورش و معاملات اين حيوان دركشور ما 
ســود خوبي دارد. به ويژه در اســتان هايي كه از 
ديربازبا اسب و اسب سواري آشنايي داشته اند و به 

اين ورزش علاقه فراواني دارند. 

رونق فروش اسب با برگزاري مسابقات 
بيشتر

استان خراسان شمالي از جمله استان هايي است 
كه به سبب علاقه مردم به اسب سواري و مسابقات 
آن، در آن عده زيادي به كار پرورش اسب مشغول 
هستند. آنا نفس انفاس از پرورش دهندگان اسب 
در اين استان در مورد اين حرفه به »كسب وكار« 
گفت: درآمد خريد و فروش اسب به نژادي بستگي 
دارد كه ما پرورش مي دهيم. بهترين نژاد اســب، 
اســب تركمن اســت كه در ايران پــرورش داده 
مي شود. وي با اشاره به اينكه اين شغل در خانواده 
او به صورت آبا و اجدادي بوده است، گفت: بيشتر 
پرورش دهندگان در تعداد كم به اين كار مشغول 
هســتند. يعني حدود 10 تا 12 اســب. اما بعضي 
به صورت گســترده و در تعداد 150 تا 200 اسب 
نيز پرورش مي دهنــد. وي درباره هزينه نگهداري 
اســب ها گفت: در حال حاضر از 7 اسب نگهداري 
مي كنم كــه روزانه چيزي حــدود 20 تا 30 هزار 
تومان هزينه علوفه آنها مي شود. وي درباره وضعيت 
مسابقات اسب سواري در كشور گفت: سود اصلي 
اسب در همين مسابقات و جوايز تعيين شده براي 
آن است. در شــهر گنبد كاووس هر هفته كورس 
اسب دواني برگزار مي شود و استقبال خوبي نيز از 
آن مي شود. وي در ادامه گفت: البته اين مسابقات 
فعلا در حد اســتاني اســت و برا ي همه شناخته 
شده نيســت. به همين دليل بايد با حمايت دولت 
مســابقاتي در حد وســيع تر برگزار شود تا ضمن 
شناخته شــدن اين ورزش و اســتقبال بيشتر از 
آن، پرورش دهندگان نيز بيشــتر شناخته شوند و 

اسب هاي ما در سطح رقابت بالاتري قرار بگيرد. 

اسب هاي تركمن؛ ظرفيت بالاي جذب 
توريست 

اين توليدكننده در ادامه گفت: به دليل نژاد خوب 
اسب هاي تركمن در ايران، ما ظرفيت بالايي براي 
جذب توريســت داريم و در حال حاضر دوستان 
ما بعضي گردشــگران خارجي را بــراي ديدن از 
اسب اصيل تركمن به شهرهاي ما مي آورند وآنها 
علاقه زيادي نشــان مي دهند. حيــدري كه خود 
از علاقه مندان و فروشــندگان اســب در استان 
خوزستان است، درباره ظرفيت هاي بالا و سود هاي 

سرشــاري كه برگزاري مســابقات اسب سواري 
می تواند براي كشور داشته باشد، به »كسب وكار« 
گفت: كشور كوچك امارات سالانه ميلياردها دلار 
بابت برگزاري اين مســابقات در اين كشــور سود 
مي كند. كشــور آمريكا نيز با اصــلاح نژاد و توليد 
اسب هاي قوي براي مســابقات سود هاي بالايي را 
كســب مي كند. به همين دليل به نظر مي رسد در 
كشور ما با توجه به نژاد اصيل اسب هاي داخلي و 
علاقه مردم به اين ورزش دولت بايد توجه بيشتري 
به اين ورزش نشــان دهد. وي افزود: متاسفانه در 

حال حاضر مســابقاتي كه دولت متولي آن است 
بيشتر جنبه فاكتور سازي و رفع مسئوليت است و 
كيفيت بالايي نــدارد. وي در ادامه گفت: براي بالا 
بردن كيفيت اين مسابقات بايد زيرساخت ها فراهم 
شود تا بتوان از كشورهاي خارجي نيز براي شركت 

در اين مسابقات دعوت كرد. 

300 باشگاه سواركاري در كشور
ايران به عنــوان ميزبان مســابقات انتخابي جام 
جهاني اســب ســواري در ســال 2017انتخاب 

شده اســت. رامين شــفيعي، رئيس كميته پرش 
كنفدراسيون ســواركاري آسيا گفت: اين ميزباني 
با پيشنهاد ايران در نشست مجمع اخير فدراسيون 
جهاني سواركاري تصويب شد. وي همچنين درباره 
اينكه سواركاران ايراني در آسيا برترين سواركاران 
 به شمار مي روند، اظهار داشت: در حال حاضر ايران 
300 باشــگاه ســواركاري دارد كه در مقايسه با 
كشورهاي آســيايي در اين امر جلو تر است و اين 
نشان مي دهد كه ايران نگاهی حرفه اي نسبت به 

اين رشته ورزشي دارد. 

»كسبوكار«ازبازارخريدوفروشيكحيوانلوكسگزارشميدهد

جذب توريست با  اسب تركمن
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کار و
کارآفرینی 

پيمان فرشــچي، مديرعامل 
آركاويــژن در گفتگــو بــا 
»كســب وكار«، اهميــت 
راه انــدازي فروشــگاه هاي 
زنجيره اي در خارج از كشور 
و نقش آنها در سود و منفعت كشور را تحليل كرد. از جمله 
مزاياي اين فروشگاه ها آشنايي با سلايق گوناگون، رفع 
نيازهاي اوليه و ثانويه مصرف كننــده، امكان بازاريابي و 
بازارســازي، معرفي كالاهاي داخلي به دنيا، قرار دادن 
توليدكنندگان كشــور در محك آزمون بازار خارجي و 
مواجهه آنها با بازار پررقابــت و ترغيت آنها براي كيفي 
كردن و رقابتي كردن كالاهاي شان است. در ادامه با طرح 

سوالاتي توضيحات ايشان را مي آوريم. 

راه اندازي فروشگاه هاي زنجيره اي خارج از كشور 
چه منفعتي براي اقتصاد به همراه خواهد داشت؟

در دنياي امروز سرعت عمليات تجاري مالي به شدت رو 
به افزايش است. اين رويكرد در صنايع مختلف با الزاماتي 
همراه خواهد بود. همــه توليد كنندگان صنايع مختلف 
درصدد فروش كالاهاي خود هستند. بيانيه هاي ماموريت 
و چشم اندازهاي آنها در يك موضوع اشتراك دارند. توزيع 
و فروش كالا با كمترين هزينه و بيشتر كارايي و اثربخشي، 
يكي از روش هاي متداول و اثربخش در فروش كالاهاي 
مصرفي توزيع كالا در فروشگاه هاي زنجيره اي است. اين 
فروشگاه ها امكانات بسيار وسيعي در اختيار تامين كنندگان 
قرار مي دهند تا توليدكننده بتواند با مخاطب خود ارتباط 
مســتقيم برقرار كرده  و با ســلايق مختلف آشنا شود و 
نيازهاي اوليه و ثانويه مصرف كننــده را برطرف و روش 
انتخاب كالاها را مطالعه كند؛ رنج سني ای كه از يك نوع 
كالا استفاده مي كنند را شناسايي و براي آن برنامه هاي 
تشويقي و ترغيبي ارائه كند. جنسيت و مكان جغرافيايي 
و زمان خريد را مورد مطالعــه قرار دهد، كيفيت و قيمت 
را دائما رســد كند و نتيجه را براي بالاي بردن سهم بازار 
خود از ساير رقبا مورد تجزيه و تحليل قرار دهد. امكانات 
بازاريابي و بازارســازي ای كه يك فروشــگاه  زنجيره اي 
اســتاندارد مي تواند در اختيار توليد كننــده قرار دهد، 
بي نهايت است. پس ضرورت توسعه اين فرآيند پيش روي 

 بازارهاي هدف فروش كالاهاي كم دوام و متوســط دوام 
خواهــد بــود. منفعت حضــور كشــور ما در توســعه 
فروشگاه هاي زنجيره اي خارج از كشــور، همه مواردي 
اســت كه در بالا به آن اشاره شده اســت. علاوه بر موارد 
مطروحه فــوق هويت حضــور كالاهاي توليــد داخلي 
در فروشــگاه هاي زنجيره اي كه با نام كشــور عزيزمان 
ايران در آنجــا حضــور دارد، قطعا در توســعه كيفيت 
 و رقابت با ســاير توليد كنندگان خارجي تاثير بســزايي 

خواهد داشت. 

رونق و گسترش فروشــگاه هاي زنجيره اي چه 
كمكي به بازاريابي كالاهاي داخلي مي كند؟

وقتــي توليد كننــده داخلــي كالاهاي خــود را در 
يك شــعبه فروشــگاه زنجيره اي ايراني در خارج از 
كشــور در معرض فــروش قــرار مي دهــد، درواقع 
كيفيــت و قيمــت خــود را در مقايســه با ســاير 
 تامين كننــدگان در مقــام مقايســه مصرف كننده 
قرار داده اســت. مصرف كننده خارجي وقتي كالاي 
توليد ايــران را در فروشــگاه ايرانــي مي بيند، قطعا 
اين فرآيند را از دو جنبه مورد مداقــه قرار مي دهد؛ 
1 – به اين مي انديشــد كه اعتبــار و ارزش و كيفيت 
و قيمــت ايــن كالا به نســبت ســاير رقبــا در چه 
جايگاهــي قــرار دارد؟ 2- فرهنگ تجــارت جهاني 
كه ايــن كالا را توليــد و عرضه كرده و در فروشــگاه 
 خــود آن را به فــروش مي رســاند، در پي دســت 
يافتن به چيســت؟ اين اطلاعــات از درصد فروش و 
خروج كالاها از شلفينگ اين نوع فروشگاه ها كاملا قابل 
ارزيابي است. توليد كننده داخلي با اين نوع بازخوردها 
دائما در پي اصلاح ســاختار توليد و توزيع خود قرار 
گرفته و درنتيجــه كالاهاي توليد داخــل كم كم به 
 سمت رقابت با كالاهاي توليد شده مشابه خارجي خود

 خواهند رفت. 

كالاهاي داخلي چگونه مي توانند با برندهاي معتبر 
در اين فروشگاه ها به دنيا عرضه شوند؟

وقتــي فروشــگاه هاي زنجيــره اي ايراني شــروع 
بــه عمليــات توزيــع فــروش در ســطح جهاني 

كننــد، فضــاي قفســه هاي خــود را به صــورت 
 مديريت شــده در اختيار توليد كننــدگان داخلي
 قــرار مي دهنــد. ايــن فضــا امــكان نمايــش و 
حضور و چيدمــان در دســترس و ديد مناســب 
 كالاهــاي توليــد داخلــي را بــراي توليد كننده 

به وجود مي آورد.
 در اينجا كيفيت مناســب با قيمت مناســب است 

 كه شــرط خــروج كالا از شــلف اين فروشــگاه ها 
خواهد بود. اين رقابت ســالم و توجه به نياز حقيقي 
مصرف كننده اســت كه توليد كننــده داخلي را در 
بازار پررقابت امروز در محك آزمــون بازار خارجي 
قرار خواهــد داد.  قطعا گزارش  از فروش يا رســوب 
كالاهاي عرضه شده، توليد كننده را وادار مي كند تا 
دائما در حال بازسازي فرآيندهاي توليد خود باشد 

 تا بتوانــد در بازارهاي جهاني حضور پــردوام و مانا
 داشته باشد. 

تاكنون چه كار و اقدامي براي افتتاح فروشگاه هاي 
زنجيره اي در خارج از كشور صورت گرفته و درباره 

آن توضيح دهيد؟
طبق آخرين اطلاعاتي كه به دســت آمــده، فعلا ايران 

به صورت محدود در بازار كالاهاي مصرفي عراق و افغانستان 
 حضور دارد و اين مهم توسط بازرگانان ايراني يا پيله وري

 انجــام شــده اســت. بعضــي از شــركت هاي داخلي 
نيز اقــدام بــه افتتاح چند فروشــگاه نه چنــدان بزرگ 
در ايــن دو كشــور كرده انــد امــا بــه علت مســائل 
 خــاص منطقــه اي هنــوز موفقيــت چندانــي را 

شاهد نبوده ايم. 

پيمان فرشچي در گفتگو با »كسب وكار« از مزيت های فروشگاه هاي زنجيره اي مي گويد 

توزیع فروش در سطح جهاني

كوچكــي  اتفاق هــاي 
هستند كه بسياري مواقع 
منجر به شــروع يك كار 
بزرگ مي شــوند. خديجه 
امانــي، كارآفرين رشــته 
زنبورداري با يك اتفاق ســاده در زندگي خود به 
سمت زنبورداري رفته و به تدريج دامنه كار خود را 
گسترش داده است. وي در گفتگو با »كسب وكار« 
مهم ترين مزيت هــاي كارآفريني را رســيدن به 
استقلال، نوآوري و اشــتغالزايي دانسته و غيرت 
كارآفرينــي را مهم ترين ويژگي يــك كارآفرين 
معرفي مي كند. در ادامه ضمن ســوالاتي، فعاليت 

وي را تشريح مي كنيم. 

مختصري  در مورد كار خود توضيح دهيد و  
اينكه چگونه با اين كار آشنا  شديد؟

شروع كار زنبورداري من از اتفاقي كه در خانواده ام 
افتاد، شروع شــد كه پس از پشت سر گذاشتن آن 
اتفاق زمينه فراهم شــد و تصميــم گرفتيم داخل 
حياط خانه پدري چند كندو بگذاريم، چون درخت 
و گل و بوته زيادي داشــتيم. كم كم دنياي زيباي 
زنبورها مرا تشــويق به ازدياد آنها كرد. برادرهايم 
كمك كردند و همسرم هم مشــوقم شد و بنابراين 
تعدادكندوها را زيادتر از قبل كرديم. پس از مدتي 
براي بهتر شدن آنها، گلخانه اي خريديم و اقدام به 
كشت گياهاني داخل گلخانه كرديم. همچنين در 
آنجا استخري براي آبياري آن گياهان احداث كرديم 
و داخل اســتخر را براي پرورش ماهي مهيا كرديم 
تا هم از آن اســتفاده كنيم و هــم آب از نظر املاح 
 و... غني تر شــود. در حال حاضر هم در فكر توسعه 

بيشتر آن هستيم. 

به نظر شــما مزيت اين حرفه كه شما دنبال 
كرديــد، از لحاظ درآمدزايــي و اقتصادي 

چيست؟
به نظرم بيشترين كمكي كه با زنبورداري مي توان 
به اقتصاد كرد، اين است كه با عسل هاي خوب و با 
كيفيتي كه توليد مي كنيم، مانع ورود عســل هاي 
تقلبي به بازار شويم و اقتصاد سالمي داشته باشيم. 
من براي خــودم اهداف و چشــم اندازهاي بلند و 
زيادي تدوين كــرده ام و هنوز تا رســيدن به آنها 
فاصله زيادي دارم. يكي از اهدافم تبديل زنبورداري 

من به قطب زنبورداري در منطقه است. 

به نظر شما مشكلات عمده كارآفريني زنان 
در كشور ما چيست؟

مشكلات زنان در اين راه هنوز پابرجاست و باوجود تمام 

فرهنگ سازي هايي كه شده اما راه زيادي تا پذيرفتن 
موضوع كارآفريني زنان داريم؛ مشكلاتي اجتماعي از 
قبيل عدم حضور فعال زنان در كارهاي اقتصادي در كنار 
مردان و ... ، يا عدم گسترش سفرهاي برون شهري براي 
اهداف اقتصادي و كارآفريني زنان، مشكلات فرهنگي 
و اعتقــادات و باورهاي غلطي كه زنــان را فقط براي 
خانه داري، مادر شدن و همسر خوب بودن مي دانند نه 
چيز ديگري و دست كم گرفتن توانايي هاي زنان و باور به 
ضعيف بودن او از نظر قواي جسماني به طرزي كه زنان را 

بدون اتكا به مردان محكوم به شكست مي دانند، از ديگر 
مشكلات كارآفريني زنان است. از طرفي ما مشكلات 
قانوني هم داريم كه باعث شــده فعاليت هاي زنان يا 

قدرت رقابتي آنها در مقايسه با مردها كاهش پيدا كند.

آيا اين كار متناسب با رشته دانشگاهي شما 
بوده؟ اگر بوده تا چه اندازه رشته تحصيلي 
شما به موفقيت تان در شــغلي كه انتخاب 

كرده ايد، منجر شده است؟

هنگامی كه شروع به ادامه تحصيل كردم، در كنار 
آن زنبورداري را نيز ادامــه دادم. درواقع كار من 
محركي شــد براي ادامه تحصيل در رشته اي كه 
به گونه اي با آن هم مرتبط بود و بدين گونه توانستم 
از تمامي قابليت هاي خودم در رشته دانشگاهي و 
استعداد و مهارت هايم با توجه به علاقه ام استفاده 

كنم.
آنچه در كارآفريني مهم اســت، بيــش از هر چيز 
غيرت كارآفريني اســت. اگر در اين كار مثل همه 

كارهاي ديگر غيرت داشته باشيم، مطمئنا موفق 
خواهيم شــد. در كارآفريني مشــكلات بسياري 
وجود دارد كه تنها راه مقابله با آنها عشــق، علاقه 

و غيرت است. 

در پايان چه صحبتي دربــاره كارآفريني 
داريد؟

جذابيت هاي كارآفريني خيلي زياد اســت و تنها 
زماني مي توان از اين ها لــذت يا بهره برد كه اقدام 

به كارآفريني كنيم. كارآفريني با همه خصوصيات 
و ويژگي هــاي مثبتي كه دارد، موجب احســاس 
رضايت و خوشــايندي در انســان مي شود. نمونه 
اين ويژگي هــاي كارآفريني اســتقلال، نوآوري، 
اشــتغالزايي و... اســت، البته آنچه كــه به  نظرم 
از همــه مهم تر اســت، همــان حــس رضايت و 
آرامشــي اســت كه در انســان ايجاد مي شــود؛ 
 حســي كه بــه آدم مي گويــد من بــراي جامعه 

مفيد هستم. 

گفتگوي »كسب وكار« با خديجه اماني، كارآفرين رشته زنبورداري 

غيرت کارآفریني داشته باشيم
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اصناف

مي گويند هنوز هم فرش ايراني حرف 
اول را در بازارهاي دنيــا مي زند اما اين 
روزها حال و روز فرش دستباف ايراني 
چندان خوش نيســت. زياده خواهي 
واسطه ها و رنج معيشت قاليبافان با هر 
گره فرش گره خورده و بايد فكري به حال اين هنر صنعت كرد تا 

اصالتش را حفظ كند. 
هر بار سخن از صادرات غيرنفتي به ميان مي آيد، فرش دستباف 
ايراني جزو نخستين اقلام صادراتي است كه خيال مسئولان راحت 
است حداقل چندصد ميليون دلاري براي كشور ارزآوري دارد. 
اما نبايد فراموش كرد كه براي رونق ، حفظ بازارهاي دنيا و حفظ 
كيفيت بايد حمايت و برنامه ريزي كرد و ديگر بازاريابي سنتي چند 
تاجر كه شايد با ارتباط شخصي مشتري يابي مي كنند، پاسخگوي 

نياز كشور نيست. 
در اين بين با شــدت گرفتن تحريم ها نيز، حجم صادرات فرش 

ايراني به شدت كاهش يافت. 
توليد فرش دستباف ايراني اكنون با فراز و نشيب هايي روبه روست 
كه شايد حل اين مشكلات با اندكي برنامه ريزي قابل حل باشد. 
يكي از اين مشكلات، كيفيت رنگ هاي مورد استفاده در توليد 
فرش دســتباف ايراني و ديگري، گراني مواد اوليه است. دولت 
بايد شرايطي را فراهم كند كه پشم در فصل مناسب از دامداران 
خريداري شده و در سيستمي مناســب، رنگرزي و شستشوي 

استانداردي روي اين پشم ها صورت گيرد. 
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف، اجرايي شدن برجام را 
در صورت عدم حمايت دولت از فعالان فرش دستباف بي نتيجه دانست 
و در عين حال تاكيد كرد طبيعي است با برطرف شدن مشكلات دولت و 
اجراي برجام، بودجه دولت افزايش و به دنبال آن بسياري از هزينه هاي 
ما نيز كاهش  يابد و همين موضوع موجب رونق در بازار و از جمله حوزه 
فرش دستباف مي شود. سيد مجتبي عراقچي به »كسب وكار« گفت: 
برداشته  شدن تحريم هاي بانكي، باز شدن ال سي ها و از طرفي 
كاهش هزينه حمل ونقل، از ديگر گزينه هايي است كه مي تواند 

كمك زيادي به ما كند. 

صادرات 90 درصدي فرش هاي دستباف
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف با بيان اينكه فروش 
داخلي فرش دستباف با ركود مواجه شده است، اظهار كرد: حدود 
۹۰ درصد فرش هاي دستباف صادر مي شــود ولي با توجه به راكد 

بودن صادرات در اين بخش، فروشــندگان فرش داخلي نمي توانند 
فرش كهنه را با نو معاوضه كنند و به دليل اينكه فرش كهنه را كسي 
خريداري نكرده و صادر نمي شود، بازار داخلي آن با ركود مواجه شده 
است. عراقچي، علت كاهش صادرات را تورم داخلي و بالا بودن قيمت 
تمام شده كالاها و از طرفي عدم توانايي رقابت با فرش هاي هندوستان 
و پاكستان دانست چون به گفته وي قيمت كارگر در آن كشورها نصف 
ايران است. وي با بيان اينكه ۸۰ درصد هزينه يك فرش مزد كارگر 
بوده و ۲۰ درصد آن براي هزينه هاي ديگر مصرف مي شود، اظهار 
كرد: افزايش حقوق كارگران روي قيمت فرش تاثيرگذار است، 
بنابراين صادر كنندگان نمي توانند در اين حوزه فعاليت كنند، چون 

به هيچ وجه صادرات فرش دستباف به صرفه نيست. 

اميدي به بازار فرش دستباف حتي بعد از تحريم ها 
نداريم

وي در عين حــال بيــان كــرد: حتي اگر بــازار آمريــكا به روي 

فرش هاي ما باز شــود ولي دولت از ما حمايــت نكند، نمي توانيم 
در اين حــوزه به خوبي فعاليت كنيم و صرفــه اي براي ما نخواهد 
داشــت چون در حــال حاضر بــازار آمريــكا را نيــز فرش هاي 
هندوســتان قبضه كرده كه نصــف فرش هاي ما قيمــت دارند، 
 بنابرايــن اميــدي بــه بــازار فــرش دســتباف حتي بعــد از 

تحريم ها نداريم. 
رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان فرش دستباف با بيان اينكه 
دولت تا 5 سال قبل مشوق هاي صادراتي پرداخت مي كرد، گفت: 
به نظر من بهتر اســت در مقابل صادراتي كه صادركننده انجام 
مي دهد، اجازه واردات برخي كالاهاي مجاز نيز به آنها داده شود كه 
اين موضوع به نوعي مشوق براي صادركنندگان محسوب مي شود. 
وي اظهار كرد: اجرايي شدن برجام و افزايش درآمدهاي دولت از 
طرفي منجر به كاهش ماليات هاي دريافتي دولت از صنوف نيز 
مي شــود چون موضوع ماليات از مهم ترين چالش هاي اصناف 

محسوب مي شود. 

عراقچــي ادامــه داد: توليد كننــدگان و صادر كننــدگان از 
پرداخت ماليات معاف هســتند ولي فروشــندگان كه فرش را 
از توليد كننــدگان خريــداري كــرده و بــه صادر كننــدگان 
مي دهنــد، از ماليــات معــاف نيســتند و اين ســوال مطرح 
مي شــود كه چه شــكوفايي اقتصادي در حوزه فرش دستباف 
 شــاهديم كه ماليات آنها نســبت به ســال گذشــته 5 تا ۱۰ 

برابر شده است؟

هندي ها فرش هاي شان را با پشم ايران صادر مي كنند
به گفتــه عراقچــي، فــرش ايرانــي اگــر 5۰ درصــد هم از 
نمونه هــاي مشــابه خارجــي آن گران تــر باشــد، به دليــل 
مشــهور بودن برنــد فــرش ايراني، مــردم تمايل بيشــتري 
 به خريــد دارنــد چون كيفيــت پشــم و طرح فــرش ايراني

 بهتر است.
 البتــه مــا در حــال حاضــر بــا مشــكل ديگــري مواجه 

 شــده ايم و آن صادرات پشــم بــه عنــوان مــواد اوليه فرش
 به خارج است. 

پشم هاي ايران از كردستان، فارس و خوزستان به هندوستان صادر 
مي شود. الان هندي ها فرش هاي شان را با پشم ايران و به نام فرش 

ايران صادر مي كنند. 
حتي پشم به افغانســتان هم قاچاق مي شود و كسي جلوي اين 

قاچاق را نمي گيرد. 
امسال در نمايشگاه دموتكس آلمان به عنوان مشتري به غرفه 
هندي رفتم. قيمت گبه آنها را پرســيدم كه غرفــه دار گفت: با 
پشم ايراني مي خواهي يا پشــم هندي؟ گفتم فرقش چيست؟ 
گفت: با پشم ايراني متري ۱۲۰ دلار است و با پشم هندي متري 
۸۰ دلار. درصورتي كه همان گبــه در غرفه ايراني با متري ۲۲۰ 
دلار كســي عرضه مي شد و كســي نمي خريد. گبه اي كه پشم 
 و بافت آن ايراني اســت، متري ۱۰۰ دلار كمتر از توليدات ما به 

فروش مي رسيد. 

رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف در گفتگو با »كسب وكار«: 

صادرات فرش دستباف مقرون به صرفه نيست

قبول كنيم يا نكنيم اين باور قديمي بين 
مردم ما رواج دارد كه رانندگي تاكسي، 
شــغل تخصصي نيســت و تنها شرط 
تاكسيران شــدن اين است كه رانندگي 
بلد باشــي. اين باور قديمــي مي گويد 
هركس از شــغل ديگري رانده و مانده شود، مي تواند پشت فرمان 
تاكسي بنشيند اما اين وضعيت در كشــور ما هم مثل كشورهاي 
پيشرفته جهان در حال تغيير است. ســازمان مديريت و نظارت 
بر تاكسيراني شهر تهران براي هويت بخشي به حرفه تاكسيراني 
و ارتقای اين حرفه با مشــاركت دانشــگاه جامع علمي كاربردي، 
مركز آموزشــي مخصوصي براي تاكســيران ها راه اندازي كرده 
است كه نه تنها نخســتين دانشكده تاكســيراني در كشور است 
بلكه اين مركز در خاورميانه هم همتايي ندارد. مصاحبه با حسن 
اشتري رئيس اين دانشكده، فرصتي اســت كه هم عموم مردم و 
 هم رانندگان تاكســي با اهداف و فعاليت هاي اين مركز آموزشي 

بيشتر آشنا شوند. 

شايد بسياري از مردم تصور مي كنند راننده تاكسي شدن 
نياز به تخصص و تحصيلات خاصي نــدارد. آيا اين تصور 

درست است؟
اين درست است كه بســياري از مردم و حتي تعداد زيادي از خود 
تاكسيران ها تصور مي كنند رانندگي تاكســي، شغلي نيست كه 
تخصص چنداني بخواهد اما بســياري از تصورات ما و از جمله اين 
تصور كه رانندگي تاكسي يك حرفه غيرتخصصي است، بايد متحول 
شود. رانندگي تاكسي شغلي است كه تاثير غيرقابل انكاري در حمل 
و نقل عمومي خصوصا در كلان شهرها دارد به نحوي كه در تهران، ما 
۸۰ هزار تاكسي و ۱۰4 هزار تاكسيران داريم كه روزانه 4/5 ميليون 
نفر را در اين شهر جابه جا مي كنند. سهم تاكسيراني در حمل و نقل 
شهري ۲4 درصد است كه سهم قابل توجهي به شمار مي رود. اگر 
تاكسيران ها مباني و قواعد حرفه اي اين شغل را به صورت اصولي و 
آكادميك بياموزند بي ترديد اتفاقات مثبتي در بهبود حمل و نقل 
شهري، روان سازي ترافيك، ايمن سازي ترددهاي شهري، كاهش 
تصادفات و خسارت، بهينه سازي مصرف انرژي و كاهش هزينه هاي 
مرتبط با اين مقوله ها صورت خواهد گرفت. اين روندي اســت كه 
در كشــورهاي توسعه يافته اجرا شــده و رانندگي تاكسي در اين 
 كشــورها يك حرفه مرتبط با علم تعريف شده است. طبعا، ما هم
 در ايران براي ارتقاي عملكرد حمل و نقل شــهري خود بايد اين 
 روند را طي كنيم. به علاوه رانندگان تاكســي به نوعي ســفيران

 فرهنگي جامعه هستند. 

دانشــجويان رشــته كارداني حرفه اي تاكسيراني، چه 
درس هايي مي آموزند و مشخصا چه تفاوتي با راننده هاي 

تحصيل نكرده در اين رشته دارند؟
 درباره رشته كارداني حرفه اي تاكســيراني كه شايد براي مردم 
بيشتر جالب توجه باشد دانشجويان در 4 ترم )نيم سال( تحصيلي 
و با گذراندن 73 واحد درســي مهارت و دانــش مرتبط با حرفه 
تاكسيراني اعم از نقشــه خواني، شهرشناسي، مكانيك خودرو، 

آيين نامه ها و مقررات راهنمايي و رانندگي و تاكسيراني، زبان هاي 
خارجه )انگليسي و عربي(، اصول حمل و نقل شهري و ترافيك، 
سرويس نگهداري خودرو، اخلاق حرفه اي، مشتري مداري و ديگر 
علوم و مهارت هاي تخصصــي و عمومي را فرا مي گيرند و مدرك 
كارداني )فوق ديپلم( حرفه اي تاكسيراني دريافت مي كنند. تفاوت 
تاكسيران هاي تحصيل كرده در اين رشته با تاكسيران هاي سنتي 
رامي توان در 3 مورد خلاصه كرد: ۱. دانش مرتبط آنها به حرفه 
شان به مراتب از تاكسيران هاي ســنتي بيشتر است. ۲. با توجه 
به اينكه 7۰ درصد آموزش ها عملي اســت مهارت هاي مختلفي 
ياد مي گيرند كه عملكرد آنها را در مقايســه با همتايان ســنتي 
شان به شدت افزايش مي دهد. 3. در نگرش آنها نسبت به حرفه 
تاكسيراني تغييراتي ايجاد مي شــود كه موجب ارتقای جايگاه 

حرفه اي و اجتماعي اين شغل خواهد شد. 

تحصيل در اين رشته براي كساني كه مي خواهند راننده 
تاكسي شوند، امتيازي هم ايجاد مي كند؟ 

طبيعتا علاقه منداني كه در اين رشته تحصيل مي كنند با توجه به 
مهارت و دانشي كه كسب مي كنند نسبت به كساني كه اين دانش 

و مهارت را ندارند در تصدي حرفه تاكسيراني صلاحيت بيشتري 
دارند و سازمان تاكسيراني هم براي ايجاد انگيزه بيشتر و تشويق 

علاقه مندان مزيت هايي را درنظر گرفته است. 
اول اينكــه تاكســيران هاي تحصيــل كــرده در ايــن 
دانشــكده، بــراي تعييــن خطــوط و كاربــري تاكســي در 
اولويــت هســتند بــه ايــن معنــي كــه وقتــي متقاضيان 
 براي مســير خــاص يــا تاكســي خاصــي درخواســت ارائه 
مي دهنــد، اولويت واگذاري مســير يا تاكســي بــا متقاضيان 
فارغ التحصيل مركز است. دوم اينكه تاكسيران هاي فارغ التحصيل 
اين مركز در برخورداري از تسهيلات حرفه اي و رفاهي سازمان 
تاكســيراني اولويت دارند. ســوم اينكه در امر نوسازي و تبديل 
 به احســن تاكســي هاي فرســوده، اولويت با تاكســيران هاي 
آمــوزش ديده اســت. همچنيــن دربــاره جذب و اســتخدام 
در ســازمان تاكســيراني يــا شــركت هاي تحــت پوشــش 
و گرفتــن تســهيلات بــراي خريــد تاكســي هــم اولويــت 
 بــا علاقه مندانــي اســت كــه مســير رانندگــي تاكســي
ايــن  در  آمــوزش  بــا  و  علمــي  صــورت  بــه  را    

مركز طي كرده باشند. 

رانندگــي در تهران يك كار فوق العاده مهارتي اســت و 
رانندگان تاكسي بايد جزو ماهرترين رانندگان باشند. آيا 
دانشــجويان اين مركز براي افزايش مهارت رانندگي هم 

آموزش مي بينند؟ 
به نكته بسيار مهمي اشــاره كرديد. رانندگي در تهران يك كار 
مهارتي اســت كه نياز بــه توانمندي بدني، ذهنــي و رواني بالا 
دارد و اگر قرار باشــد ايــن كار به صورت حرفــه اي و تخصصي 
انجام شــود ضرورت كســب مهارت هاي لازم به مراتب بيشتر 
مي شــود. براي پاســخگويي به اين ضرورت در اين مركز علاوه 
بر آموزش هاي متناســب روانشناســانه، براي بالا بردن ضريب 
مهارتي تاكسيرانان از شبيه ســاز)SIMULATOR( تاكسي 
بهره مي بريم. اين شبيه سازتاكسي براي نخستين بار در كشور به 
 سفارش سازمان تاكســيراني طراحي و توليد شده و دانشجويان
 در مســير بازســازي شــده )به صــورت مجــازي( از ميدان 
فردوســي تا برج ميلاد با گره هاي ترافيكي، علائــم و تابلوهاي 
راهنمايي و رانندگــي و ازدحام و ديگــر چالش هاي پيش روي 
يك راننــده روبــه رو مي شــوند و مهارتشــان را در مواجهه با 
اين چالش ها بــا تمرينات مســتمر افزايــش مي دهند. تلاش 

ما اين اســت كــه فارغ التحصيــلان ايــن مركز بــه درجه اي 
 از مهارت رانندگي برســند كــه اطمينان و آرامش مســافران

 را هنگام رانندگي كاملا تامين كنند. 

خود شما در چه مسيرهايي ســوار تاكسي مي شويد؟ آيا 
خاطره جالبي داريد؟

من به عنوان يك شهروند معمولا مسافر مســير انقلاب – كارگر 
شــمالي و همچنين مســير ميدان صادقيه - باغ فيض هســتم. 
شــيرين ترين خاطره من شايد اين باشــد كه مي بينم دانشجوي 
۱۸ ساله در كنار دانشجوي 6۰ ســاله در اين مركز اصول و مباني 

تخصصي حرفه تاكسيراني را مي آموزند. 
همچنين لحظاتي كه مســئولان آمــوزش و پــرورش و پليس 
راهور در جشــن تولد يك ســالگي اين دانشــكده اعلام كردند 
بــا آمــوزش ۱۰ هزارنفــر از رانندگان ســرويس مــدارس در 
اين مركــز، درصــد آســيب دانش آمــوزان در ســوانح مرتبط 
با ســرويس هاي مدارس به صفر رســيده اســت نيز از احساس 
 شــيرين خدمتگــزاري بــه مــردم و سپاســگزاري از خداوند 

براي اين توفيق، سرشار شدم. 

 »كسب وكار«در گفتگو با رئيس نخستين دانشكده تاكسيراني در تهران و خاورميانه بررسي مي كند

تفاوت تاکسيران تحصيلکرده و سنتي
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»مايكل دل« از كجا به شهرت رسيد؟
هيچ كس از ابتدا مدير موفق، هنرپيشــه 
مشهور يا پولدار ترين فرد روي زمين نبوده 
است. اغلب افراد مشهور پيش از رسيدن 
به شــهرت و جهاني شــدن از وضعيت 
مالي خوبي برخــوردار نبودند و پنجه در 
پنجه زندگي از تمام توان خود اســتفاده 
كرده اند تا بتوانند اسب ســركش فقر را 
رام كنند. بيشتر اين افراد از مشــاغل معمولی و سطح پايين شروع كردند 
و با برنامه ريزي و پشــتكاري باورنكردني توانســتند نام خود را به عنوان 
موفق ترين ها ثبت كنند. »مايكل دل« يكي از اين افراد است. او بنيانگذار 
شركت توليدي كامپيوتر »دل« است. شايد برايتان جالب باشد كه بدانيد 
»مايكل دل« پيش از رسيدن به اين جايگاه در يك رستوران چيني ظرف 
مي شسته. او از 12 سالگي پول هايش را پس انداز مي كرد. مقداري از آن را 
صرف خريد مجموعه تمبرش مي كرد و مقدار ديگر را براي روياهايش كنار 
مي گذاشت. در دبيرستان نخســتين جرقه هاي شغلي در ذهنش زده شد 
و با طراحي برنامه اي براي شركت » هاستون پست« توانست 18 هزار دلار 
درآمد كسب كند. سپس در خوابگاه دانشجويي پايه هاي افتتاح شركتش 
را طراحي كرد. او مي دانســت كه در دنيايي از رقابت قرار دارد اما مصمم 
بود رقيبان را شكست دهد و شركت خود را ثبت كند. امروزه لپ تاپ هاي 
»دل« در سراسر جهان وجود دارد و با كيفيت و قيمت مناسب خود را در 

دل مشتريانش جا كرده و همچنان می فروشد. 

بازنشستگان، بيمار مي شوند اگر... 
پژوهشگران به تازگي دريافته اند كه سن 
بازنشستگي هيچ تاثيري بر اميد به زندگي 
در افراد سالمند ندارد و آنچه باعث به خطر 
افتادن سلامت فرد مي شود نحوه و شيوه 

زندگي افراد است. 
به گزارش افكارنيوز، براساس جديدترين 
پژوهش هاي انجام شده بازنشستگاني كه 
پس از اتمام كار، خود را از فعاليت هاي اجتماعي دور مي كنند در معرض 

ابتلا به انواع بيماري ها قرار مي گيرند. 
گفتني است سن بازنشستگي تاثيري روي بيمار شدن يا نشدن فرد ندارد، 
كما اينكه افرادي كه در سنين پايين تر بازنشسته مي شوند زودتر از اجتماع 
و فعاليت هاي اجتماعي دور شــده و افسرده مي شــوند. اما افرادي كه در 
سنين بالا بازنشسته مي شوند بيشتر در طول عمر خود در مواجهه با انواع 
استرس ها و تنش هاي كاري قرار گرفته و سلامت قلب آنها تهديد مي شود. 
گفتني اســت اين مطالعه روي گــروه زيادي از داوطلبان در رده ســني 

72تا97سال صورت گرفته است. 
پژوهشگران به سالمندان توصيه مي كنند تا علاوه بر داشتن رژيم غذايي 
ســالم، ورزش و دوري از اســترس حتما تمرين هاي ذهنــي لازم براي 

جلوگيري از زوال مغز را انجام دهند. 

برخورد با كارمنداني از فرهنگ متفاوت
در مشــاغل خرد و كلان هماهنگ كردن 
نيروهاي كاري از فرهنگ هاي متفاوت و 
كشورهاي مختلف همواه چالش برانگيز 
بوده به ويژه فشار هماهنگي بين آنها و حل 
مشكلات نيروي انســاني بيشتر بر دوش 

مدير مجموعه حس مي شود. 
در حقيقت در مقايســه بــا مدير نيروي 
انساني كه قرار است با يك فرهنگ سر و كار داشته باشد مشكلات بسيار 
بيشتر است. اما با توجه به پيشــرفت تكنولوژي و دنياي گسترده اينترنت 
ارتباط برقرار كردن با نيروهاي كاري از فرهنگ هاي مختلف سبب تسهيل 

امور شده است. 
سعي كنيد قانون هايي وضع كنيد كه به صورت كلي بتواند براي همه افراد 
استفاده شود. اين نيروها  بايد خودشان را با شــرايط جديد وفق بدهند و 

قانون هاي كاري كشور موردنظر را بپذيرند. 
براي اين منظور ســعي كنيد در ابتداي كار با آنها صحبت كنيد و وظايف 
آنها را به دقت شرح دهيد تا از بروز مشــكلات آتي خودداري شود. تاكيد 
كنيد همه قوانين و شرح وظايف را مطالعه كنند يا خودتان اين اطلاعات 
را در اختيارشــان قرار دهيد تا در آينده جايي براي شكايت هاي بي مورد 
باقي نماند. قانون كار كشــور را براي آنها خوب توضيح بدهيد و بر موارد 

مهم تاكيد كنيد. 
يكي ديگر از مشكلات تفاوت فرهنگي اســت. اينكه كارمندان با توجه به 
فرهنگ متفاوتي كه دارند بتوانند ارتباط موثري در محيط كار داشته باشند 

از اهميت بسزايي برخوردار است. 
شما به عنوان مدير سعي كنيد با به كارگيري ترفندهاي مديريتي و خلاقيت 
خود زبان مشترك كاري را حكمفرما كنيد. تلاش كنيد مسائل خصوصي 
را وارد محيط كاري نكنيد و از كارمندان بخواهيد در محيط كار فقط به كار 
فكر كنند. در اين رابطه آموزش و دوره هاي كوتاه تربيتي مفيد واقع مي شود. 
جلسات كوتاه و مشاركت در برخي مســائل كاري و ايجاد هدف مشترك 

بسيار موثر است. 
در صورتي كه شما بتوانيد اين هدف مشترك را در رده هاي مختلف كاري 
ايجاد كنيد نيمي از مشكلات شما خودبه خود حل مي شود. به ياد داشته 
باشيد شما با برنامه ريزي دقيق و آموزش صحيح كارمندان و كارگران تان 
مي توانيد هم پروژه هاي خود را سريع تر انجام بدهيد و هم تا حدي فشار هاي 

روحي كارتان را پيشگيري كنيد.

مهارت

نگاه

راهکار

شــايد خيلي از مــا روز اول كاري مــان را هرگز 
فراموش نكنيم. چرا كــه در آن روز مهم، اتفاقات 
و تجربه هايي بــراي ما رقم مي خورد كه شــايد 
پايه ريزي سرنوشــتمان در آينده نزديك يا دور 
باشــد. اما قطعا اعمال و رفتاري وجــود دارد كه 
در چنين روزي بايد از آنهــا اجتناب كرد. در اين 
گزارش سعي مي كنيم بايدها و نبايدهايي را كه در 
اولين روز استخدام، رعايت كردنش براي كارمند 

يا كارگر ضروري است، معرفي كنيم. 

روابط عمومی خوبی داشته باشید
كارفرمايان در روز اول كاری هنوز با خلق و خوی 
كارجويان آشنايی ندارند بنابراين بايد سعی كنيد 
روابط عمومی خوبی داشــته باشيد چون داشتن 
روابط عمومی به موفقيت شما كمك می كند. سعی 
كنيد روش كاری و مديريتی كارفرما را درك كنيد 
و مخصوصا خصوصيات اخلاقی كارفرما كه به شما 
كمك می كند تا بهتر بتوانيد مسئوليت های خود را 

انجام دهيد.  ورود يك همكار جديد برای كارمندان 
و كارفرما متفاوت است كارفرما با استخدام شما 
يكسری از وظايف و مسئوليت ها را بر عهده شما 
قرار می دهد بنابراين ســعی كنيد در همان روز 
اول كار ايده ها و  نظرات خود را در مورد وظايف و 
مسئوليت ها كمتر بيان كنيد و در ابتدا سعی كنيد 
كه روی شروع كار متمركز شويد و پس از گذشت 
مدتی از انجام كار برای تغيير روند كاری با كارفرما 

مشورت كنيد.

زياد نخنديد
برخي ها فكر مي كننــد اگر در نخســتين روز با 
خنده هاي فراتر از تبســم، وارد محيط كار شوند، 
مي توانند روابط كاري شان را وسعت داده و ارتباط 
محكمي با همكاران داشــته باشــند. اما به نظر 
مي رسد چنين تفكري نه تنها به بهبود در روابط 
كاري كمك نمي كند، بلكه باعث مي شود همكاران 
از شما به عنوان يك فرد لوس و سطحي ياد كنند. 

مطمئنا اين برداشت در كل زندگي كاري تان اثر 
منفي خواهد گذاشــت. در مقابل، با عبوس بودن 
بيش از حد، اين پيام را به اطرافيانتان القا مي كنيد 
كه بنده حصاري به دور خود پيچيده ام و به كسي 
اجازه عبور نخواهم داد. در هر صورت رعايت كردن 

حد اعتدال بسيار عاقلانه و منطقي است. 

بهنگام )آن تايم( باشید
سعي كنيد در همان نخستين روز، خود را فردي 
وقت شناس و مقرراتي معرفي كنيد. كساني كه در 
چنين روزي با تاخير وارد محل كار مي شوند، شايد 
ديگر فرصت نداشته باشند تا تصورات منفي ايجاد 
شده در ذهن مدير را برطرف كنند. به جز اين، هر 
كاري كه به شما سپرده مي شود با دقت كامل آن 
را يادداشت كنيد و سعي كنيد حرف هاي مدير، با 
يك بار شــنيدن ملكه ذهنتان شود. به ياد داشته 
باشيد كه مدير در نخستين برخورد زياد دوست 
ندارد حرفي را 2بار يا بيشتر تكرار كند. بنابراين به 

غير از اينكه ســاعت ورود و خروجتان مهم است، 
بايد كارهايي را كه به شما سپرده مي شود درست و 
سروقت انجام دهيد. البته منصفانه تر اين است كه 
چنين رفتاري را تا زمان بازنشستگي حفظ كنيد. 

اظهارنظر نكنید
فرض كنيد كارگري در نخستين روز كاري متوجه 
مي شــود كه يكي از دســتگاه هاي كارگاه خراب 
شده و همه دور آن جمع شده اند. تعميركار هم در 
كارخانه حضور ندارد. شايد كارگران قديمي تر هر 
كدام يك علت را براي خرابي دستگاه ذكر كنند 
كه تمام گفته هاي شان برگرفته از تجارب گذشته 
است. ســعي كنيد قبل از اظهارنظر آن را خوب 
حلاجي كنيد تا از درستي يا نادرستي اش اطمينان 
يابيد. البته در اين مورد اگر چيزي نگوييد خيلي 
بهتر است. زيرا ممكن است گفته هاي شما موجب 
خنديدن و تمسخر ديگران شــود و همين امر از 

اعتماد به نفس شما به شدت مي كاهد.

نكاتي مفید براي  روز اول كاري

ترك عادتي كه موجب مرض نيست
حکايت

اثر معامله نسبت به بانك ها
پيش تر با سير تشــكيل اعتبار اسنادي آشنا 
شديم. پس از اينكه بانك گشــايش كننده، 
گشــايش اعتبار كــرد و قبولــي ذينفع نيز 
از ســوی بانك محل اقامت وي اخذ شد و از 
طريق سيستم ســوئيفت قبولي به همراه كد 
مخصوص به بانك گشايش كننده بازگشت، 
بانك گشاينده متعهد به پرداخت وجه اعتبار 
در صورت انجام تعهد ذينفع در حدود اعتبار 
است. می بينيم كه از زمان عقد قرارداد و شرط 
ضمن آن در خصوص پرداخت يــا توافق در 
شــكل يك قرارداد الحاقي، متقاضي اعتبار يا 
همان خريدار و ذينفع يا همان فروشــنده در 
تماس مستقيم با يكديگر نيســتند. از اينجا 
به بعد همــه اتفاقات ميان بانــك ها به وقوع 
مي پيوندد. حال بــا اين نقش پررنگ بانك ها 
بايستي اثر اعتبارات اســنادي نسبت به آنها 
مورد بررســي قرار گيــرد. بانك هاي مداخله 
كننده در اعتبارات اسنادي ممكن است به چند 
بانك نيز برسد. در عمل روابط ميان بانك ها در 
انجام عمليات بانكي مي توانــد پيچيده تر از 
يك معادله اعتبار اسنادي باشد. پرداختن به 
روابط ميان بانك ها در عمليات بانكي نياز به 
يك بررسي اختصاصي و جامع دارد. اما آنچه به 
بحث اعتبارات اسنادي نزديك تر است، رابطه 
ميان چند بانك است. اين رابطه حقوقي در اثر 
گشــايش اعتبار به وجود مي آيد. اگرچه بين 
بانك ها از قبل تفاهم نامه ها و قراردادهايي در 
خصوص سازوكار انتقال اعتبار و وجه منعقد 
شده اســت، اما آنچه بانك ها در خصوص يك 
اعتبار گشايش يافته انجام مي دهند، به لحاظ 
تحليل حقوقي مي تواند روشن كننده حقوق و 
تعهدات بانك هاي مذكــور در مورد آن رابطه 
خاص يعني اعتبارات اسنادي باشد، بانك هاي 
ذي مدخل در روابط اعتبار اسنادي عمدتا به 
بانك گشاينده، بانك كارگزار، بانك ابلاغ كننده 
و بانك تاييدكننده مي شوند. البته ممكن است 
چند وصف در يكي از بانك ها باهم وجود داشته 
باشد و ممكن است هر بانك يكي از موارد بالا را 
شامل شود. لذا به بررسي اثر معامله و حقوق و 

تعهدات هريك از بانك ها مي پردازد.
ادامه دارد...

حقوق کسب و کار آموزش

دادوســتد پاياپاي يك نوع روش معامله است كه در 
آن كالاها يا خدمات به صورت مستقيم و بدون هيچ 
واسطه اي با كالا يا خدمات ديگر مبادله مي شود و از 
هيچ نوع وسيله اي براي مبادله استفاده نشده و هيچ 

نوع پولي دريافت و رد و بدل نمي شود.
 اين تعريفي است كه سايت ويكي پديا از معامله پاياپاي 
در اختيار ما قرار مي دهد. چنين معامله اي زماني انجام 
مي شده كه پول اختراع نشده بود يا در بحران هاي مالي 
كه در جريان جنگ جهاني صورت گرفت، اســتفاده 
مي شد. شايد با خودتان فكر مي كنيد چنين روشي 
از بين رفته و امروزه با وجود گســترش و پيشــرفت 
تكنولوژي همه مردم جهان مي توانند كسب و كاري 
داشته باشند و خريد و فروش پولي انجام دهند. اگرچه با 

وجود جهان اينترنت و دسترسي به شبكه هاي اينترنتي 
گاهي براي خريد و فروش حتي مجبور نيستيم پول را 
لمس كنيم و با فشار دكمه اي همه معاملات تجاري مان 
انجام مي شود. اما برخلاف تصور شما هنوز هم مناطقي 
در جهان وجود دارد كه دسترسي به اينترنت وجود 
ندارد و هنوز از روش هاي بسيار سنتي خريد و فروش 

استفاده مي شود. 
جالب اســت بدانيد در چين روستايي به نام كاشگار 
وجود دارد كه معامله پاياپاي در آن انجام مي شــود. 
مردي 29 ساله به نام جاي هوانگ مغازه اي باز كرده 
است كه در ازاي فروش وسايل الكترونيكي مثل يارانه 

و تبلت گوسفند مي گيرد.
 او مي گويد با اين كار مردم مجبور نيستند براي فروش 

گوسفندهايشان به شهر بروند تا بتوانند پول لازم براي 
خريد اين وســايل را تهيه كنند. او براي فروش يك 
دستگاه موبايل پيشرفته يك گوسفند، براي تبلت دو 
گوسفند، براي يك سيستم كامل رايانه سه گوسفند 
و براي فروش سيستم هاي بسيار پيشرفته اينترنت و 
ماهواره و... 4 گوسفند مي گيرد. او مي گويد قرار است 
حيوانات ديگري هم براي فروش ساير اقلام الكترونيكي 

به فهرستش اضافه كند. 

معامله پاياپاي

بيماري 32 ساله به سراغ يك پزشك حاذق رفت. 
شــكايتش اين بود: دكتر مــن از دوران بچگي به 
مكيدن انگشت شستم عادت كرده ام و نمي توانم 
جلو اين كار را بگيرم. پزشــك گفت: نترس، مورد 
نگران كننــده اي نيســت. فقط هر بار خواســتي 

انگشــتت را مك بزني، دقت كن تا يك انگشــت 
متفاوت را بمكي! بيمار تلاش كرد دستور پزشكش 
را رعايت كند اما با مشكل بزرگي مواجه شد: هر بار 
دستش را به دهانش نزديك مي كرد، ناچار مي شد 
آگاهانه انگشــت مربوط به آن بار را انتخاب كند. 

بنابراين لازم بود اول فكر كند كــه بار قبل كدام 
انگشتش را مكيده است. هنوز يك هفته نگذشته 

بود كه آن عادت بد از بين رفت!
بيمار خوشحال به پزشــك مراجعه كرد. پزشك 
به او توضيح داد: وقتي بــه كاري عادت مي كنيم، 

مبارزه با آن دشوار اســت؛ اما هنگامي كه همين 
عادت مــا را مجبور كند رفتار جديدي را شــروع 
كنيم، تصميم هاي جديدي بگيريم و انتخاب هاي 
جديدي داشته باشــيم، متوجه مي شويم كه اين 

عادت آنقدرها هم به زحمتش نمي ارزد!


